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vveezzuujj     kkoonnccee    zzaa    nneebboo””

Sv. Vladika Nikolaj Velimirovi}

Mart 2023. Iz redakcije

Ipored toga {to je
februar najkra}i
mesec, obilovao

je mnogim va`nim
dogadjajima, kako u
matici tako i u rase-

janju, o kojima mo`ete ~itati upravo u ovom
izdanju Ogledala.

[to se nas ovde ti~e, najpre nas je
svojom posetom udostojio patrijarh srpski
Porfirije, koji je obi{ao veliki broj srpskih
svetinja na podru~ju SAD i svojim prisustvom
oplemenio du{e na{ih ljudi sa ovih prostora.
Svuda je do~ekan kako dolikuje, a pri na{em
manastiru Nova Gra~anica priredjenmu je
divan banket uz odli~an program studenata
Bogoslovskog fakulteta u Libertivilu, pod vod-
jstvom dr profesora O. Vesina.

Zatim nas je svojom posetom
obradovao i vladika diseldorfski i cele
Nema~ke Grigorije, koji je takodje obi{ao
veliki broj srpskih hramova u Americi, gde
je izmedju ostalog promovisao svoju knjigu
“Nebeska dvori{ta”.

U Va{ingtonu je u organizaciji
Ambasade R. Srbije odr`an najve}i skup
Srba u poslednjih 20 godina, od velikog

zna~aja za ja~anje veza izmedju matice i
dijaspore. Tom prilikom su se okupili Srbi iz
cele Amerike.

Bilo je veliko zadovoljstvo prisustvo-
vati Konferenciji srpske dijaspore i predstavi-
ti Srpski filmski festival ^ikago, prve ve~eri
nakon prijema, je prikazan igrani film
“Strahinja Banovi}“ i kratki film “Icecream
– Sladoled“, sa na{eg pro{logodi{njeg festi-
vala, a veliku zahvalnost za ovo dugujemo
Predstavni{tvu Republike Srpske iz Va{ing-
tona.

Nakon dvodnevnog programa
Konferencije dijaspore imali smo prilike da
se sretnemo sa predstavnicima iz matice, kao
i velikim brojem mladih uticajnih i uspe{nih
Srba iz dijaspore, a skup je krunisan gala pri-
jem u prelepoj novoj zgradi Ambasade R.
Srbije.

Op{irnije o svemu ovome, kao i o
mesecu pred nama, koji pi{e srpsku istoriju,
a koji nam ne}e biti mirniji od prethodnog,
~itajte na stranicama ovog broja Ogledala.

A do slede}nog meseca ostajte nam
u zdravlju!

Srda~no va{a 
Slavica Petrovi} sa redakcijom

RE^ UREDNIKA
Po{tovani prijatelji, ~itaoci “Ogledala”

Slavica Petrovi}

28. SEPTEMBAR -01. OKTOBAR 2023.

SRPSKI FFILMSKI FFESTIVAL ^̂IKAGO
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Aktuelno

P
re 15 godina, 17. febru-
ara 2008. godine,
Kosovo je jednostrano
proglasilo nezavisnost
uz podr{ku velikih

zapadnih sila, ali bez volje
tamo{njih Srba. Status Kosova nije
re{en. O tome svedo~i ~injenica da
Kosovo nije ~lanica mnogih svet-
skih organizacija, ali i da jo{ uvek
vodimo pregovore u kojima se i
dalje pitaju Beograd i Pri{tina {ta
je re{enje. Za Pri{tinu je re{enje
priznanje nezavisnosti, za Srbe pri-
mena medjunarodnog prava, pa
Beograd insistira na nastavku
dijaloga i sprovodjenju svih dogov-
ora, kao {to je Zajednica srpskih
op{tina (ZSO). Situacija na Kosovu
moze vrlo brzo da se promeni, sve
zavisi od nemacko-francuskog
predloga „Sporazuma o putu ka
normalizaciji izmedju Kosova i
Srbije“ cije potpisivanje od
Beograda i Pristine, ocekuje
Evropa i Amerika. 

Zbog mnogo razloga za
strah, a malo za nadu u bolju
budu}nost, u proteklih petnaest
godina gradovi su o~i{}eni od Srba,
a odlaze i Albanci. Samo pro{lu i
po~etak ove godine obele`ilo je
oko 150 napada na Srbe, kao i na
njihovu imovinu i imovinu SPC.
Srbi sa severa vi{e od tri meseca
nisu u pri{tinskim institucijama.

Kosovo je danas manje
dr`ava i manje nezavisno nego pri-
likom samoprogla{enja 2008.
godine, ne zato {to to ka`u Srbija
i medjunarodni dokumenti, ve}
zato {to to govori realan svakod-
nevni `ivot na prostoru Kosova i
Metohije, ocenjuje glavni urednik
Kosovo onlajn Milo{ Gari}.

“Danas se na Kosovu `ivi
na na~in koji je suprotan jednoj
uredjenoj dr`avi, koja bi mogla da
se nazove nezavisnom teritorijom.
[ta da ka`ete kada imate situaciju
da policija upada u apoteke i oduz-
ima lekove, kada se hapse ljudi bez

ikakvog osnova, puca na decu,
kada policija upada u Veliku Ho~u
i prosipa vino ljudima u podrumi-
ma, kada imate svakodnevno
napade na Srbe, progon, zloupotre-
bu institucija, kada vlada bezvla{}e,
otima se imovina. To je koncentra-
cioni logor, a nipo{to dr`ava u
pravom smislu te re~i“, naglasio je
Gari}.

On je ukazao i na te{ko

ekonomsko stanje na Kosovu,
dodav{i da i Srbi i Albanci ne
gledaju na Kosovo kao na dr`avu.

“Srbi smatraju da je
Kosovo deo Srbije, a s druge strane
Albanci su u poku{aju realizacije
svog projekta Velike Albanije, koji
su pre 150 godina zapo~eli. Poku{aj
da se otcepi teritorija od Srbije i
pravi la`na dr`ava je poku{aj real-
izacije tog projekta. Imali smo
Edija Ramu koji je potpuno
otvoreno govorio, {to je posebna
provokacija kada o tome govori
albanski premijer, da je potpuno
jasno da }e i}i na ujedinjavanje
Albanaca na Balkanu. Albanci idu
u tom smeru, njih Kosovo kao
dr`ava ne zanima, osim da je pripo-
je Albaniji“, podvukao je Gari}.

Kosovo u svetu
U u poslednjih nekoliko

godina pri{tinska diplomatija nema

konkretnih uspeha, kao {to je to
bilo odmah nakon 17. februara
2008. Zvani~ni Beograd je u med-
juvremenu objavio da je 27 dr`ava
povuklo priznanje Kosova, {to
zna~i da ih je na spisku ostalo 90,
ali sajt Ministarstva spoljnih poslo-
va u Pri{tini i dalje dr`i staru infor-
maciju o 117 zemalja. Zanimljivo
je da i posle 15 godina Kosovo
ima razvijene diplomatske odnose

sa svega 33 dr`ave, {to daje za
pravo opoziciji u Pri{tini da kritiku-
je aktuelnu vlast zbog neuspeha na
spoljnopoliti~kom planu.

U~lanjenje u Ujedinjene
nacije, Unesko, Interpol, Svetsku
trgovinsku organizaciju, Svetsku
zdravstvenu organizaciju, OEBS i
mnoge druge relevantne institucije i
dalje je nedosti`no za Pri{tinu. U
toku je poku{aj ulaska u Savet
Evrope. NATO i EU su velika
`elja Pri{tine, ali svi putevi vode
preko dijaloga sa Beogradom.

Kao poslednji “diplomats-
ki uspeh“ Pri{tina vodi podatak da
je kosovsko ministarstvo spoljnih
poslova uspelo u pro{loj godini da
uspostavi diplomatske odnose sa
Isto~nim Timorom, i to 10 godina
nakon {to je ta zemlja formalno
priznala kosovsku nezavisnost.

Ministarka spoljnih poslo-
va Donika Gervala najavila je tada

da }e 2022. godina biti “zanimlji-
va“ kada su u pitanju nova prizna-
vanja. Ali, ispostavilo se da se nije
desilo ni{ta. Novih priznavanja
nema, a istovremeno iz Beograda
sti`u najave o novim povla~enjima.
Kosovski ambasadori u pojedinim
zemljama poku{ali su da ostvare
kontakte sa diplomatskim pred-
stavnicima dr`ava koje su povukle
priznanje, ali bezuspe{no. Note o

povla~enjima priznanja su ostale.
Postoje primeri i poput Egipta, koji
je svojevremeno formalno usvojio
priznanje Kosova, ali nikada nije
zapo~eo diplomatske odnose.

Opozicija na Kosovu za
povla~enje priznavanja krivi
kosovsku diplomatiju, jer, kako
navode, umesto da produbljuje
odnose i radi na dobijanju novih
priznavanja, sada{nja vlast zatvara i
ona vrata koja su bila otvorena.

Pragmati~na 
politika SAD
Poruka zamenika

pomo}nika ameri~kog dr`avnog
sekretara Gabrijela Eskobara da }e
“ZSO biti formirana sa Kurtijem ili
bez njega“, o~igledno nije dovoljno
ozbiljno shva}ena u Pri{tini, tako
da je usledila nova – na godi{njicu
samoprogla{ene nezavisnosti
Kosova, dr`avni sekretar SAD

Entoni Blinken sastao se u
Minhenu sa predsednikom Srbije
Aleksandrom Vu~i}em, a izostao je
susret sa Aljbinom Kurtijem i
Vjosom Osmani.

“Amerika je preuzela
aktivnu ulogu u dijalogu, ulo`ila
svoj uticaj i politi~ki kredibilitet i
sigurno ne}e dozvoliti Kurtiju da je
ucenjuje, pa zato i ne ~udi {to se
dr`avni sekretar Entoni Blinken
nije sastao sa Vjosom Osmani i
Aljbinom Kurtijem u Minhenu“,
ka`e za Kosovo onlajn diplomata u
penziji Zoran Milivojevi}. Po
Milivojevi}u ovo je nastavak prag-
magti~ne politike SAD i prepozna-
vanje situacije na terenu.

“Sastanak u Minhenu,
nepominjanje medjusobnog prizna-
vanja i poruke koje su usledile
nakon sastanka sa Vu~i}em, kao i
podr{ka evropskom putu Srbije
pokazuju konstruktivan stav SAD.
Naravno, to ne zna~i promenu
stava od strane Va{ingtona, ali
zna~i uva`avanje ~injenice da je
Srbija klju~na u regionu i za raz-
liku od nekih evropskih zemalja,
pre svega Velike Britanije i
Nema~ke, SAD se pona{aju prag-
mati~no“, ka`e Milivojevi}.
O~igledno je da Kurtiju tra`e alter-
nativu, jer su u poslednjih {est
meseci predstavnici svih velikih
opozicionih partija Kosova prode-
filovali kroz Va{ington.

Na istom sastanku u
Minhenu predsednik Francuske
Emanuel Makron vidjen je na sas-
tanku sa predsednikom Srbije
Aleksandrom Vu~i}em zajedno sa
nema~kim kancelarom Olafom
[olcom, ali na trojnom sastanku sa
premijerom Kosova Aljbinom
Kurtijem, predstavnik Francuske
bila je diplomata Katarina Kolona.

Pravnik Milan
Antonijevi} isti~e da diplomatija
jeste ve{tina slanja poruka koje
nisu nu`no u re~ima, ve} i u deli-
ma, odnosno sastancima koji se
organizuju ili ne organizuju.

“SAD insistiraju na
formiranju Zajednice srpskih
op{tina i to je poruka koju su u
vi{e navrata preneli kosovskim
zvani~nicima, pa i na sas-

MARIJANA MALJKOVI]

Odspecijalnog 
izve{ta~a

PROJEKAT 
”NEZAVISNO KOSOVO”
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Pi{e: Dragutin Nenezi}

Objavljen je tekst sada ve}
evropskog (ne vi{e fran-
cusko-nema~kog) predloga,

koji se sada zove i “Sporazum o
putu ka normalizaciji izmedju
Kosova i Srbije“. U ovom tekstu
`elim da ukratko obradim neka
klju~na pitanja koja su se otvorila u
vezi sa njim, kao i da analiziram
~lan po ~lan isti~u}i neka zanimljiva
mesta. Nestrpljivi ~italac mo`e
pro~itati samo prvi deo i presko~iti
analizu, a ~italac `eljan detaljnog
obrazlaganja i analize }e pak morati
malo da se strpi.

Da li je Srbija priznala
Kosovo?

Formalno nije, ali je priz-
nala, izmedju ostalog, teritorijalni
integritet Kosova (bez fusnote, pa }u
tako navoditi i u daljem tekstu, bez
obzira {to se sa tim ne sla`em), nje-
gove nacionalne simbole i paso{e,
kao i njegovo pravo da pristupa
medjunarodnim organizacijama.
Izri~ito priznanje se ostavlja za
kona~ni, sveobuhvatni sporazum, a
ovaj dokument je, kako mu naziv
ka`e, deo puta kao normalizaciji
odnosno tom i takvom sporazumu, o
~emu sam ve} pisao.

Da li je ovo predlog ili
sporazum, i da li je prihva}en ili
potpisan?

Ovo je bez sumnje spo-
razum, iako se u nazivu koristi i ter-
min “predlog“, i prihva}en je, ali
nije potpisan. To {to se zove i pred-
log i {to nije potpisan mo`e biti iz
niza razloga – potpisivanje mo`da
nije bilo ni planirano, a obe stvari
verovatno predstavljaju i politi~ki
ustupak nekoj ili obema stranama –
ovde skre}em pa`nju na ogradu
iznetu dole kod analize ~lana 11.
Svakako, po ~lanovima 11. i 14.
Be~ke konvenciji o ugovornom
pravu, koja se mo`e konsultovati
bez obzira na sve probleme oko
njene primenljivosti na Kosovo, pri-
hvatanje je izjedna~eno sa potpisi-
vanjem, a od @ozepa Borelja kao
predstavnika posrednika smo ~uli da
su strane “prihvatile da dalje diskusi-
je o predlogu EU nisu potrebne“.

Odvojeno pitanje je kakva
}e biti pravna sudbina ovog sporazu-

ma u srpskom pravnom sistemu.
Podsetio bih da tzv. briselski spo-
razum nije formalno ratifikovan u
Narodnoj skup{tini Republike Srbije,
ve} se njegov tekst na{ao u obraz-
lo`enju jednog akta koji je ta
skup{tina usvojila, dok se Ustavni
sud Republike Srbije oglasio nena-
dle`nim sa pozivanjem na tzv. dok-
trinu politi~kog pitanja. Mogu}e je
da }e i ovaj put biti tako, a mo`da
~ak ni toliko – ali to, opet po Be~koj
konvenciji, ne bi trebalo da uti~e na
punova`nost sporazuma.

[ta sledi?
Kako smo ~uli opet od

Borelja, i to na dva mesta, strane }e
se baviti “modalitetima imple-

mentacije odredbi (sporazuma)“,
dakle slede pregovori samo o tome
kako }e se sporazum implementirati.
Implementacija se, kako stvari stoje,
mo`e ticati pre svega redosleda
daljih koraka (da li }e npr. prvo i}i
povratak u institucije pa formiranje
ZSO, ili obrnuto – mada obrnuto
nema nikakvog smisla ako se uzmu
u obzir dokumenti kojima je ZSO
regulisana, kao i trenutni status
op{tina na Severnom Kosovu), kao i
rokova za njihovo sprovodjenje.
Simboli~na je i zlokobna koinciden-
cija (ili pak nije re~ o slu~ajnosti ve}
o nameri) da se po svemu {to smo
~uli, dogovor o implementaciji
o~ekuje dan posle 17. marta, da bi
bio potvrdjen 24. marta na zasedan-
ju Evropskog saveta.

Analiza teksta
Sporazum ima preambulu i

11 ~lanova. Sa~injen je u svemu po
uzoru na Sporazum o osnovama
odnosa izmedju Federalne Republike
Nema~ke i Nema~ke Demokratske
Republike iz 1972. godine (tzv. spo-

razum dve Nema~ke), o kom sam
takodje pisao, a ovde se mo`e na}i
uporedni pregled ta dva sporazuma
koji sam pripremio u sklopu pisanja
ovog teksta. U odnosu na verzije
koje su kru`ile u medijima, postoje
male izmene, {to mo`e biti rezultat
nekakvog usagla{avanja (pre nego
pregovaranja u punom smislu te
re~i) i/ili temeljnog testiranja javnos-
ti.

Preambula je je velikim
delom ista kao i u sporazumu dve
Nema~ke, uz usagla{avanja vezana
za druga~iji istorijski trenutak i kon-
tekst. Posebno bih istakao pozivanje
na nepovredivost granica i po{tovan-
je teritorijalnog integriteta s jedne,

kao i ogradu koja se ti~e “razli~itih
pogleda Strana na su{tinska pitanja,
uklju~uju}i i statusna pitanja“.

^lan 1. kao i u sporazumu
dve Nema~ke govori o dobrosused-
skim odnosima, ali je pro{iren
odredbom o medjusobnom priznanju
“dokumenata, nacionalnih simbola,
uklju~uju}i paso{e, diplome, tablice i
carinske pe~ate“. Dakle, ovim se
poku{ava re{iti niz problema iz kor-
pusa briselskih dogovora, ali je bez
uvida u plan implementacije
nemogu}e potvrditi na koji na~in.

^lan 2. Identi~no kao i u
sporazumu dve Nema~ke sadr`i
pozivanje na na~ela iz Povelje UN,
uklju~uju}i “suverenu jednakost svih
Dr`ava, po{tovanje nezavisnosti,
autonomije i teritorijalnog integriteta,
prava na samoopredeljenje, za{tite
ljudskih prava, i nediskriminacije“.
Prvo {to upada u o~i je kori{}enje
termina “Dr`ava“, ~ime se potvrdju-
je dr`avnost Kosova, {to nije moralo
biti tako ako se u obzir uzmu pre-
sude Evropskog suda pravde o koji-

ma sam takodje pisao. Zanimljivo je
pitanje da li }e se pravo na
samoopredeljenje tuma~iti tako da
dozvoljava otcepljenje dela Kosova
naseljenog Srbima.

^lan 3. se ti~e mirnog
re{avanja sporova i zabrane upotrebe
sile, s tim da za razliku od sporazu-
ma dve Nema~ke ne sadr`i odredbu
o nepovredivosti granica, iako posto-
ji pozivanje na to u preambuli.

^lan 4. u prvom delu
sadr`i zabranu predstavljanja jedne
potpisnice od strane druge, kao i
sporazum dve Nema~ke, ali i dodat-
nu odredbu da se Srbija ne}e protiv-
iti ~lanstvu Kosova u bilo kojoj
medjunarodnoj organizaciji.
Na`alost, mislim da se ovim efek-
tivno okon~ava period u kom je
Srbija u medjunarodnoj sferi (dakle,
ne i u unutra{njoj) tretirala Kosovo
kao svoju autonomnu pokrajinu.

^lan 5. se pak razlikuje od
istog ~lana u sporazumu dve
Nema~ke, i ti~e se odvojenog evrop-
skog puta Srbije i Kosova, {to je
poznato najmanje od 2008. godine,
pa na to ne}u tro{iti prostor i vreme.

^lan 6. odgovara ~lanu 7.
sporazuma dve Nema~ke, i defini{e
niz oblasti u kojima }e Srbija i
Kosovo saradjivati, {to }e se reg-
ulisati odvojenim sporazumima.
Pored toga, u prvom stavu, potvrd-
juje se da }e kona~ni ishod procesa
pregovora biti “pravno obavezuju}i
sporazum o sveobuhvatnoj normal-
izaciji odnosa“. Ostaje da se vidi
kako }e se ovaj ~lan primenjivati u
pogledu postoje}ih briselskih dogov-
ora, odnosno da li }e oni biti zamen-
jeni, revitalizovani (npr. kroz
vra}anje u institucije) ili ne{to tre}e.

^lan 7. predstavlja speci-
fi~nost u odnosu na sporazum dve
Nema~ke. Prvi stav govori o obavezi
obe strane da “uspostave specifi~ne
aran`mane i garancije (…) kako bi
osigurali odgovaraju}i nivo
samouprave za srpsku zajednicu na
Kosovu i sposobnost pru`anja uslu-
ga u posebnim oblastima,
uklju~uju}i finansijsku podr{ku od
strane Srbije“. Deluje da se ovde
radi o ZSO, ali se verovatno iz
pijeteta prema Kurtiju ne naziva
tako. Nadle`nosti deluju u skladu sa

odlukom kosovskog ustavnog suda,
o ~emu sam takodje pisao.
Kona~no, Meliza Haradinaj skre}e
pa`nju da se koristi engleski termin
“self-management“, koji ne zna~i
ni{ta (osim ukoliko autor nije lju-
bitelj samoupravljanja i udru`enog
rada), i zamenio je termin “self-gov-
ernance“, koji zna~i samouprava,
verovatno opet iz pijeteta prema
Kurtiju. Drugi stav, {to je posebno
zanimljivo, govori o polo`aju Srpske
pravoslavne crkve, kao i za{titi
srpske religijske i kulturne ba{tine, i
tu mogu samo da izrazim nadu da
}e se on u implementaciji na pravi
na~in odr`ati.

^lan 8. identi~no kao i u
sporazumu dve Nema~ke reguli{e
razmenu stalnih misija, {to bi u
diplomatskoj praksi zna~ilo podizan-
je odnosa sa nivoa oficira za vezu,
predvidjenih briselskim dogovorima,
na vi{i nivo, ali i dalje ispod nivoa
ambasada.

Od ~lana 9. do kraja su
specifi~ne odredbe u odnosu na spo-
razum dve Nema~ke. ~lan 9 se ti~e
(na~elne) finansijske podr{ke EU i
drugih donatora, na nivou
posve}enosti (eng. “commitment“),
odnosno bez preciziranja iznosa i
sli~nih detalja.

^lan 10. se ti~e
zajedni~kog tela za nadzor imple-
mentacije, kao i obaveze sprovodjen-
ja svih prethodnih sporazuma.

Kona~no, ~lan 11. sadr`i
obavezu strana da po{tuju “mapu
puta implementacije“ koja ~ini prilog
sporazuma. Kako priloga nema, pret-
postavljam da se o tom dokumentu
pregovara, uz dodatnu ogradu da je
iz formulacije ovog ~lana mogu}e da
se ili potpi{u i sporazum i taj doku-
ment, ili da se ne potpi{e nijedan,
nego se samo prihvate pa to potvrdi
Evropski savet.

Odredbi o merodavnom
pravu, kao i o mehanizmu re{avanja
sporova, nema, pa deluje da se i
ovde radi o tzv. soft law, odnosno
sporazumu sa ~isto politi~kim
sankcijama. U odnosu na sporazum
dve Nema~ke, nema ni odredbe o
stupanju na snagu, iz razloga prirode
ovog sporazuma tj. zaklju~ivanja
kroz prihvatanje. Izvor: Kossev.info

O EVROPSKOM PREDLOGU/SPORAZUMU:
[TA SE (NIJE) IZGUBILO U PREVODU

tanku pro{le godine, u septembru kada se
sekretar Blinken sastao u Va{ingtonu sa
Vjosom Osmani i Albinom Kurtijem. Dobro
je za Srbiju da se sastanak na ovako visokom
nivou na Minhenskoj bezbednosnoj konferen-
ciji desio i da je poruka Blinkena, nakon sas-
tanka sa predsednikom Vu~i}em, bila otvore-
na podr{ka dijalogu Beograda i Pri{tine i
konstruktivnom stavu Srbije u tim te{kim

pregovorima. Ne treba zanemariti ni podr{ku
koju je Blinken na sastanku dao putu Srbije
ka Evropskoj uniji i stavu Srbije prema ratu
u Ukrajini. To govori o odnosima Srbije i
SAD koji su u usponu“, rekao je
Antonijevi}.

Predsednik Kongresa srpsko-
ameri~kog prijateljstva Vladimir Marinkovi}
ka`e da ovo nije prvi put da “Blinken nije

`eleo da se sastane sa Kurtijem, a da je javna
tajna da Makron nije naklonjen agresivnom
stavu kosovskih Albanaca po pitanju region-
alne stabilnosti“.

“Ovo predstavlja kontinuitet
ameri~ke politike. Kada je Kurti pro{le
godine u maju bio u SAD, Blinken isto nije
hteo da ga primi, i bilo mu je ponudjeno da
se sastane sa Eskobarom, {to je odbio. To

je poruka zvani~ne ameri~ke administracije
i kakvu poziciju imaju prema Aljbinu
Kurtiju, tako da nas o~ekuje vrlo vru}e
prole}e i leto po pitanju unutra{nje politike
u Pri{tini. Mislite da je sukob sa Abazijem
bio slu~ajan? Kada je Makron u pitanju,
mislim da sama ~injenica da je presko~io
sastanak sa Kurtijem dovoljno govori“, ka`e
Marinkovi}.

Aktuelno
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Dolaskom prole}a, u
Srbiji su se kroz istori-
ju de{avali `estoki

potresi na politi~koj sceni na{e
zemlje: demonstracije, pobune,
atentati, smrt biv{eg predsedni-
ka dr`ave… Zbog toga se tre}i
mesec u godini mo`e slobodno
nazvati sudbonosnim za na{
narod. Od demonstracija “Bolje
rat nego pakt” 1941. do bom-
bardovanja SR Jugoslavije
1999. godine, od prvih demon-
stracija protiv re`ima
Slobodana Milo{evi}a, do
ubistva premijera Zorana
Djindji}a i pogroma Srba na
Kosmetu, sve je to stalo u mart
koji kao da je predodredjen da
bude mesec pisa-nja istorije
na{eg naroda.

DEMONSTRACIJE
NA ULICAMA BEOGRADA

Deveti mart 1991.
godine osta}e upisan kao dan
kada je zbog prvih masovnih
demonstracija protiv re`ima
Slobodana Milo{evi}a, tada{nji
predsednik na ulice Beograda
izveo 10.000 demostranata i
tenkove JNA.

Proteste je organizovao
i predvodio Srpski pokret
obnove Vuka Dra{kovi}a, tada
najja~a opoziciona stranka.
Centar grada bio je opusto{en
tokom nereda, u sukobima je
povredjeno 114 osoba, 58 poli-
cajaca i 86 civila, a uhap{eno
je 158 ljudi, medju kojima i
Dra{kovi}. Poginuli su matu-
rant Branivoj Milinovi} (18) i
policajac Nedeljko Kosovi}
(54).

Svoje nezadovoljstvo
na ulicama Beograda izrazili su
gradjani i 50 godina pre ovog
dogadjaja, 27. marta 1941. kada
je odr`an najve}i antifa{isti~ki
miting u svetu, a za cilj je
imao poni{tavanje potpisivanja
protokola o pristupanju
Kraljevine Jugoslavije Trojnom
paktu.

Izvr{en je dr`avni udar,
a u Beogradu i drugim srpskim
gradovima a ponegde i {irom
Jugoslavije (Dalmacija), izbile
su masovne uli~ne demon-
stracije u znak podr{ke gradjana
pu~u. Veliki masovni bunt
upam}en je po parolama “Bolje
rat nego pakt, bolje grob nego
rob“.

Ovaj potez je
razbesneo Hitlera, pa su
Nema~ka, Italija i Madjarska
na ovo odgovorile invazijom na
Jugoslaviju, a rezultat njihove
okupatorske podele Jugoslavije
bio je stvaranje Nezavisne
Dr`ave Hrvatske koja }e takod-
je pristupiti Trojnom paktu.

SMRT SRPSKIH 
DR@AVNIKA
“Borba“ Zorana

Djindji}a i Slobodana
Milo{evi}a po~ela je jo{ tokom
martovskih demonstracija 1991.
godine, nastavljena na onim
koje su odr`ane {est godina
kasnije, tokom petooktobarskih
promena, a ~ini se da se sudbi-
na poigrala sa dvojicom poli-
ti~ara, pa je i jednom i drugom
upisan gotovo identi~an datum
smrti.

Taj 12. mart 2003.
godine osta}e upisan kao “dan
koji je uzdrmao politi~ku scenu
Srbije i zauvek je promenio“,
kada je izvr{en atentat na
tada{njeg premijera Zorana
Djindji}a koji je ubijen na
ulazu u zgradu Vlade Srbije.
Pogodjen je metkom koji je
pro{ao kroz njegovo srce, a
njegova smrt progla{ena je
jedan ~as kasnije, u 13:30 na
operacionom stolu Urgentnog
centra.

Tri godine kasnije, ali
11. marta nekada{nji predsed-
nik SR Jugoslavije Slobodan
Milo{evi} preminuo je u
pritvornoj jedinici u
Sheveningenu tokom sudjenja
za ratne zlo~ine i zlo~ine protiv
~ove~nosti na Kosovu i u
Hrvatskoj i za genocid u Bosni
i Hercegovini.

Prema zvani~noj verzi-
ji iz Ha{kog tribunala umro je
od infarkta u svojoj }eliji.
Prema navodima istrage,
Milo{evi}evo srce stalo je zato
{to se on nije pridr`avao
propisane lekarske terapije,
nego je pribegavao samoinicija-
tivnom uzimanju lekova.

VELIKI POGROM
SRBA SA KiM

Povod za “Martovski
pogrom” koji se dogodio 17. i
18. marta 2004. godine, bila je
nesre}a u kojoj su se dan rani-
je trojica de~aka albanske

nacionalnosti utopila u Ibru, u
selu ^abra u Ibarskom
Kola{inu, za {ta su Albanci
optu`ili Srbe.

Tog dana je etni~ki
o~i{}eno {est gradova i devet
sela, a svoj dom moralo je da
napusti vi{e od 4.000 Srba.

Poginulo je osmoro
Srba i 11 Albanaca, povredjeno
vi{e od hiljadu ljudi, a medju
njima i desetine pripadnika
medjunarodnih snaga.

Zapaljeno je ili te{ko
o{te}eno oko hiljadu srpskih
ku}a, deset srpskih {kola,
domovi zdravlja, po{te i druge
institucije dr`ave Srbije.

Za samo 48 sati zapa-
ljeni su manastiri Bogorodica
Ljevi{ka i Devi~ kod Srbice,
Prizrenska Bogoslovija i Hram
Svetog Djordja, crkva Hrista
Spasa i konak manastira Svetih
Arhangela kod Prizrena, mini-
ran je manastir Svetih Kozme i
Damjana u Zo~i{tu.

U ju`noj Kosovskoj
Mitrovici zapaljena je crkva
Svetog Save, u Pri{tini crkva
Svetog Nikole, a u Podujevu su
okupljeni Albanci polomili krst
sa kupole crkve Svetog Andreja
Prvozvanog. U dva dana
osknavljeno je ili potpuno
uni{teno 35 crkava i manastira,
a nestalo je ili o{te}eno vi{e od
deset hiljada vrednih fresaka,
ikona, putira i mnogo drugih
crkvenih relikvija.

Srbi su proterani iz
Kosova Polja, Obili}a,
Plemetine, Lipljana, Uro{evca,
Djakovice, Gnjilana, a po drugi
put iz svojih domova morali su
da be`e i Srbi iz Belog Polja
kod Pe}i, gde su ponovo zapal-
jene sve povratni~ke ku}e.

SUDBONOSNI 
24. MART
Ovaj datum u na{oj

istoriji osta}e upisan kao sud-
bonosni, jer su se 24. marta, s
razlikom od 58 godina na{oj
zemlji dogodila dva bitna
dogadjaja, pristupanje Trojnom
paktu 1941. godine, a potom i
agresija NATO koja je po~ela
1999.

Te 1941. protokol o
pristupanju su u Be~u potpisali
predsednik vlade Dragi{a
Cvetkovi} i ministar inostranih
poslova Aleksandar

Cincar-Markovi} s jedne strane,
a ministar spoljnih poslova
Rajha fon Ribentrop, italijanski
ministar spoljnih poslova grof
]ano i japanski ambasador gen-
eral O{ima s druge strane.

Pola veka i jo{ koju
godinu vi{e kasnije, na ovaj
dan po~eli su vazdu{ni napadi
NATO na Saveznu Republiku
Jugoslaviju koji su trajali 11
nedelja i u njima je, prema pro-
cenama iz razli~itih izvora,
poginulo izmedju 1.200 i 4.000
ljudi. U bombardovanjima, koja
su bez prekida trajala 78 dana,
te{ko su o{te}eni infrastruktura,
privredni objekti, {kole,
zdravstvene ustanove, medijske
ku}e, spomenici kulture…

25. MARTA SE
SRBIJI 4 PUTA MENJALA
ISTORIJA

Na ovaj dan veliki
`upan Stefan Nemanja odrekao
se prestola u korist srednjeg
sina. Vlast i titulu velikog
`upana Ra{ke je predao
Stefanu, u dogovoru sa vizanti-
jskim carem Aleksijem III,
~ijom }erkom Evdokijom je
Stefan bio o`enjen.

Osta}e upisano i da je
25. marta 1941. godine
Kraljevina Jugoslavija pristupi-
la Trojnom paktu Nema~ke
Adolfa Hitlera, Italije Benira
Musolinija i Japana Tod`oa, ali
je sporazum poni{ten 4 godine
kasnije, po{to je izveden vojni
pu~.

Prema nikad potvrdjen-
im informacijama, predsednici
Srbije i Hrvatske Slobodan
Milo{evi} i Franjo Tudjman su
se na tajnom sastanku u
Karadjordjevu 25. marta 1991.
godine dogovorili o podeli
Bosne i Hercegovine i ru{enju
reformske Vlade Jugoslavije, na
~elu s predsednikom Antom
Markovi}em. Jedan od izvora
koji navodi da se tajni susret
Milo{evi}a i Tudjmana zaista
dogodio, jeste Stjepan Mesi}
koji je svedo~io da je Tudjman
posle sastanka objasnio {ta
Milo{evi} predla`e. Rekao je
da Hrvatskoj predla`e
banovinske granice plus Cazin,
Kladu{u i Biha}.

Jo{ jedan dogadjaj koji
se dogodio 25. marta osta}e
upisan velikim slovima u na{im

podsetnicima, a to je raspu{tanje
Jedinice za specijalne operacije
(JSO), u kojoj su bili i osudjeni
za ubistvo srpskog premijera
Zorana Djindji}a. Jedinica za
specijalne operacije bila je sas-
tavni deo resora Dr`avne
bezbednosti MUP-a Republike
Srbije, a za komandanta je
postavljen Milorad Ulemek
Legija. Posle ubistva srpskog
premijera 2003. godine,
progla{eno je vanredno stanje
tokom kog su kao pomaga~i, ali
i direktni izvr{ioci uhap{eni pri-
padnici ove jedinice.

Osumnji~eni kao glavni
u organizovanju ubistva premi-
jera bili su nekada{nji koman-
dant raspu{tene Jedinice za
specijalne operacije (JSO)
Milorad Ulemek Legija, i pri-
padnici zemunskog klana Du{an
Spasojevi} [iptar i Mile Lukovi}
Kum. U policijskoj akciji
“Sablja“ uhap{en je neposredni
izvr{ilac ubistva Zvezdan
Jovanovi}, kao i nekoliko ~lano-
va raspu{tene JSO, ali i brojni
pripadnici zemunskog klana.

PO@AR NA 
HILANDARU
Po`ar u srpskom

mu{kom manastiru Hilandar,
koji postoji vi{e od hiljadu god-
ina, a sagradjen na inicijativu
Svetog Save, 4. marta 2004.
godine poprimio je katastrofalne
razmere, uni{tio je vi{e od
polovine kompleksa u manas-
tirskim zidinama. Izgorelo je
vi{e od polovine korisne
povr{ine manastirskih zdanja,
5.897 m2 od ukupno 10.500 m2.
Izgoreo je Veliki konak iz 1814.
godine, Beli konak iz 1598.
godine, Stari konak iz XIV—
XIX veka, konaci Igumenarija iz
XVII—XIX veka, Dohija iz
XVII veka, Sinodik iz XIX
veka, gostoprimnica te ulazni
kompleks. Stradala su i ~etiri
hilandarska paraklisa, kao i aut-
enti~ne mona{ke kelije sa kraja
XVI veka.

Netaknute su manastirs-
ka riznica, biblioteka i arhiv, i
manastirska crkva Vavedenja
Bogorodice koju su u 12. veku
zidali svetitelji Sava i Simeon
Miroto~ivi, a dogradili kralj
Milutin i kasnije srpski knez
Lazar, ~ije je delo i priprata
crkve. Marijana Maljkovi}

MART –– MMESEC PPISANJA 
SRPSKE IISTORIJE
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UVa{ingtonu je 18. februara, pod
nazivom “Ja~anje veza“, odr`ana
uspe{na prva Konferencija srpske

dijaspore u Sjedinjenim Ameri~kim
Dr`avama, prva ove vrste u ovom veku u
organizaciji Ambasade Republike Srbije

Uo~i Konferencije srpske dijas-
pore u SAD odr`an je prijem za goste koji
su do{li sa raznih strana
Amerike. Tom prilikom
ambasador Djuri} je rekao
da se odr`ava istorijsko oku-
pljanje Srba iz Amerike.

“Veoma sam
uzbudjen zato {to su stotine
na{ih ljudi iz svih delova
Amerike do{li u Va{ington.
Sutra imamo istorijsko oku-
pljanje Srba iz cele Amerike.
Dajemo novi impuls srp-
skom organizovanju u
Americi. Gradimo mostove
saradnje u oblasti ekonomije
i kulture“, naveo je Djuri}.

Napomenuo je da u
Americi `ivi vi{e od milion
ljudi na{eg porekla, koji su
u~estvovali u izgradnji ove
zemlje, a takodje izrazio
zahvalnost {to Srbi
Amerikanci ne zaboravljaju
svoju otad`binu.

Medju specijalnim gostima je bio
i direktor Uprave za saradnju sa dijas-
porom i Srbima u regionu pri Ministarstvu
spoljnih poslova Arno Gujon, koji je dop-
utovao iz Beograda specijalno za ovu pri-
liku, a koji je izmedju ostalog rekao:

“Ovo je sjajna ideja na{eg
ambasadora Marka Djuri}a. To je najve}i
skup srpske dijaspore u Americi u prethod-
nih 20 godina. Ovo pokazuje koliko su
ovakvi dogadjaji potrebni. Verujem da
}emo u narednih nekoliko meseci videti

plodove tog rada“, rekao je tom prilikom
Gujon.

Prisutnima se kao doma}in ve~eri
obratio i Obrad Kesi}, iz predstavni{tva
Republike Srpske, po`eleo dobrodo{licu i
izmedju ostalog predstavo gosta iz ~ikaga,
direktorku Srpskog filmskog festivala, jer
su sa istog te ve~eri prikazana dva srpska

filma, mnogonagradjivani dugometra`ni
film “Strahinja Banovi}“ i kratki film
”Icecream – Sladoled“.

Slede}eg dana, otvoriv{i
Konferenciju, ambasador Djuri} istakao je
da ga je veoma obradovala ~injenica da su
se predstavnicisrpske zajednice okupili u
toliko velikom broju i da su do{li iz svih
krajeva Amerike – od Kalifornije, Floride,
Aljaske, pa sve do Havaja, gotovo iz svih
50 ameri~kih dr`ava – ocenjuju}i da su
upravo u~esnici pravi heroji ovog skupa.

“Ono {to mene takodje ispunjava
sre}om jeste i to da ovog skupa ne bi bilo
da u Srbiji nije sazrela svest o zna~aju
na{eg okupljanja ovde. Mi smo za ovo
okupljanje i za rad sa na{im ljudima u isel-
jeni{tvu dobili ne samo podr{ku, ve} i
direktan nalog najvi{eg dr`avnog rukovod-
stva Srbije – predsednika Aleksandra

Vu~i}a i Vlade, kojima takodje dugujemo
zahvalnost za podr{ku u organizaciji ove
konferencije“, rekao je Djuri}.

On je ukazao i da je Konferencija
samo skroman po~etak, a da su pred nama
kolosalni zadaci i ogromna odgovornost,
naro~ito u ovom prelomnom vremenu za
na{u otad`binu.

“Nalazimo se u prelomnom istori-
jskom trenutku, kada se odlu~uje sudbina
srpskog naroda u svim delovima na{eg
istorijskog etni~kog prostora – od

Beograda, na{e severne ravnice, do Kosova
i Metohije, i do drugih krajeva biv{e
Jugoslavije u kojima `ive Srbi“, rekao je
Djuri}.

Naglasio je da je u takvim uslovi-
ma potrebno da u najmo}nijoj zemlji
zapadne civilizacije svi na{i ljudi budu
predstavnici interesa svog naroda.

“Ja vas pozivam da se
organizujemo tako da sa izabran-
im predstavnicima u va{im dis-
triktima, u va{im sredinama, raz-
govaramo o tome na koji na~in
da podr`imo unapredjenje sarad-
nje izmedju Srbije i SAD“, dodao
je Djuri}.

Vladika isto~noameri~ki
Irinej izrazio je zahvalnost
u~esnicima Konferencije na
velikom odzivu na poziv
ambasadora Djuri}a i Ambasade,
rekav{i da su se time svi prisutni
zapravo odazvali pozivu svoje
dr`ave.

“Zahvalan sam {to se
na{a Srbija sve vi{e i vi{e vra}a
sebi – onoj Srbiji koja je nekad
bila, koja jeste i koja }e biti“,
rekao je episkop, i dodao da je
ovaj skup izuzetna prilika u svim
mogu}im oblastima na{eg `ivlja u
Americi, Srbiji i {irom sveta, da

se srpska zajednica redovno sastaje i tako
~ini dobrobiti za na{u zemlju i na{ narod.

Direktor Uprave za saradnju sa
dijasporom i Srbima u regionu Arno Gujon
ocenio je da srpska dijaspora predstavlja
zna~ajan ekonomski, kulturni i intelektual-
ni potencijal.

“Kada govorim o potencijalu, ne
govorim samo o ljudima koji se vra}aju –
a kojih je sve vi{e i vi{e jer se Srbija
razvija, naro~ito u poslednjih deset godina
– i svojim znanjem i sposobnostima u
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Srbiju unose nove ideje, na~ine razmi{ljan-
ja i poslovanja, ve} mislim i na sve one
koji `ive van Srbije i koji su prave spone
izmedju Srbije i sveta“, podvukao je
Gujon.

On je, izmedju ostalog, izrazio i
uverenje da }e jedan od rezultata
Konferencije biti skora{nje postizanje
dogovora o otvaranju nekoliko {kola srp-
skog jezika u Americi.

Prenev{i pozdrave predsedavaju}e
Predsedni{tva Bosne i Hercegovine @eljke

Cvijanovi} i predsednika Republike Srpske
Milorada Dodika, ambasador Bojan Vuji}
podvukao je da je rukovodstvo Republike
Srpske godinama posve}eno ja~anju veza
izmedju srpske dijaspore u SAD i njihovih
porodica i prijatelja u Republici Srpskoj.

Oni, kako je naveo, prepoznaju
vitalnu va`nost ovakvih napora da se ~uje
srpski glas u Va{ingtonu i da se ja~aju
veze izmedju srpskog i ameri~kog naroda.

“Kao Srbi u Americi, svi mo`emo
biti ponosni na doprinose koje su Srbi dali
u Americi – po~ev od Nikole Tesle,
Mihajla Pupina, Marine Abramovi},
Novaka Djokovi}a, Nikole Joki}a i mnogih
drugih“, rekao je Vuji}. Osvrnuo se i na
istoriju pozitivnih odnosa, podsetiv{i da, od

svih naroda na Zapadnom Balkanu, jedino
su Srbi bili saveznici Sjedinjenim
Ameri~kim Dr`avama u oba svetska rata.

Prema re~ima Obrada Kesi}a, {efa
Predstavni{tva Republike Srpske u Va{ing-
tonu, okupljanjem srpske dijaspore na
ovakvoj Konferenciji vra}a se nova energi-
ja u stare poduhvate, pri ~emu je ocenio
va`nim podse}anje na dosada{nja iskustva
i rad na{ih prethodnika u smislu pouka za
budu}nost.

Generalni konzul Srbije u ~ikagu
Damjan Jovi} mi{ljenja je
da je Konferencija
postavila temelj srpskog
organizovanja u Americi u
narednim godinama i
decenijama, dok je pripad-
nicima dijaspore preneo
zahvalnost Republike
Srbije za sve mostove pri-
jateljstva i saradnje koje
svakodnevno grade izmed-
ju na{e dve zemlje.

“Vi ste ti koji
dajete nemerljiv doprinos
dobrim odnosima izmedju
Republike Srbije i SAD i
na tome vam hvala“, pod-
vukao je Jovi}.

Dodao je da
uspeh svakog na{eg
pojedinca predstavlja
zajedni~ki uspeh svih i
razlog za zajedni~ku
radost.

“Na kraju bih
`eleo da vas zamolim da,
gde god `iveli i radili,

uvek u srcu nosite na{u najlep{u Srbiju,
Republiku Srpsku i na{e raspeto Kosovo i
Metohiju“, zaklju~io je Jovi}.

Nakon obra}anja glavnih govorni-
ka, odr`ane su tri tematske panel diskusije
na kojima su istaknuti srpsko-ameri~ki
pojedinci i predstavnici najuspe{nijih orga-
nizacija, institucija i kompanija razmatrali
mogu}nosti povezivanja i ja~anja saradnje
na{e dijaspore u SAD sa maticom u oblas-
tima kulture i prosvete, ekonomije i
filantropije.

Ambasador Ri~ard Grenel, neka-
da{nji vr{ilac du`nosti direktora Nacionalne
obave{tajne slu`be SAD, obratio se putem
video-poruke u kojoj je, uputiv{i ~estitke
povodom Dana dr`avnosti Republike

Nagrada Majka Srbija za Davida Vuji}a
David Vuji} rodjen je 1935. u Midlendu u Pensilvaniji. U rodnom gradu je

kao de~ak bio poslu`itelj oltara u srpskoj pravoslavnoj crkvi. Njegovi roditelji su se
doselili u Ameriku pre Prvog svetskog rata. Otac Mita je bio poreklom iz Oku~ana u
Slavoniji, a majka Milka iz Gline. Rano je ostao bez oca. Diplomirao je poslovnu
administraciju na Univerzitetu Ju`na Kalifornija i magistrirao biznis i tehni~ke nauke
na Karitosu, dr`avnom univerzitetu Kalifornije. Dok je radio u kompaniji Nort
Ameriken Avijej{n koja danas posluje kao RokvelInterne{nal, postao je deo “Apolo“

misija u okviru NASA programa. “Kada sam posle fakulteta dobio priliku da u~estvu-
jem u svemirskom programu, to je za mene bila velika ~ast. U`ivao sam na tim pozi-
cijama, ali nisam ih uzimao zdravo za gotovo.“ Preko 40 godina proveo je rade}i u
sektorima odbrane, avijacije i aeronautike, bezbednosti, energetike i saobra}aja. Po
odlasku iz Rokvela, Vuji} je bio stalno zaposlen kao slu`benik odbora za bud`et Donjeg

doma Kongresa SAD. Kasnije je bio savet-
nik najvi{ih zvani~nika u izvr{noj vlasti –
od Karterove do Bu{ove administracije.
Ipak, ostao je privr`en korenima sve do
danas. Sa suprugom D`ind`er, koja je
takodje bila zaposlena u Kongresu, ven~ao
se u pravoslavnoj crkvi, a svaki Bo`i} slave
po srpskim obi~ajima.

Tokom rada na projektu “Apolo“,
sprijateljio se sa kosmonautom Nilom
Armstrongom (prvim ~ovekom koji je
kro~io na Mesec) i nau~io ga nekoliko srp-
skih re~i. Vodio je humanitarnu organizaci-
ju koja je pomagala ugro`ene nakon NATO
agresije na SR Jugoslaviju 1999. godine.
Predsednik Republike Srbije Aleksandar
Vu~i} je 23. jula 2019. godine, primio u
posetu Dejvida Vuji}a tokom njegovog
boravka u Srbiji. Istog dana je odr`ao pre-

davanje u Srpskoj akademiji nauka i umetnosti. Na Dan dr`avnosti Srbije 15. februara
2020. godine, odlikovan je Karadjordjevom zvezdom prvog stepena. Vuji} nije mogao
da prisustvuje sve~anosti dodele ordena, ali je uputio pismo zahvalnosti u kojem je
izmedju ostalog rekao: “Dok sam jo{ bio de~ak,
otac me je ~esto podse}ao koliko sam imao sre}e
{to sam se rodio kao Amerikanac, ali isto tako
da nikada ne zaboravim na svoje srpsko srce
koje uvek mora biti spremno da dalje prenosi
znanje o na{em slavnom nasledju, obi~ajima,
tradiciji, folkloru i veri, i da poma`e onima koji-
ma je pomo} potrebna.“

Otac mu je govorio da Srbi imaju
veliko srce i da su kao narod vrlo gostopmiljivi,
dobri {to je pri dolasku u Srbiju i osetio. “Ljudi
u Srbiji, kao i Srbi {irom sveta su pristupa~ni,
sa pozitivnim stavom prema `ivotu. Uvek je
u`ivanje biti u dru{tvu mojih Srba i ovo mi je
jedno prelepo iskustvo”. Kao nekada{nji d`ez
muzi~ar, imao je priliku da nastupa na
Radio-televiziji Beograd sa Du{kom Gojkovi}em
i Mi}om Markovi}em.

www.serbianmirror.com
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Srbije, u~esnicima skupa ~estitao na uspe-
hu Konferencije, oceniv{i je fantasti~nim
povodom za okupljanje.

“Ovom prilikom ~estitam svom
prijatelju, ambasadoru Marku Djuri}u, na
organizaciji ove velike konferencije koja je
u Va{ingtonu okupila Srbo-Amerikance iz
svih delova SAD“, naveo je on, i izrazio
nadu da }e Amerika i Srbija mo}i da
uspostave jedan potpuno novi odnos koji

}e biti najbli`i do sada.
“To sam vi{e puta rekao gospod-

inu predsedniku Vu~i}u, mom prijatelju
Aleksandru, i premijerki Ani Brnabi}, a na
tome i li~no radim – na stvaranju sjajnih
srpsko-ameri~kih odnosa“, zaklju~io je
Grenel.

U posebnom delu skupa, odr`ana
je sve~ana ceremonija dodele plaketa
“Partnerstvo za preduzetni{tvo“

ambasadoru Marku Djuri}u i generalnom
konzulu Damjanu Jovi}u od strane pred-
stavnika privrednog establi{menta savezne
dr`ave Ilinois, a za njihov dosada{nji rad
na ja~anju veza izmedju poslovne zajed-
nice Srbije i SAD, kao i za doprinos
obnavljanju postoje}ih i izgradnji novih
poslovnih i privrednih konekcija na{ih
dveju zemalja.

Takodje, ambasador Djuri} i Arno

Gujon uru~ili su presti`no priznanje “Majka
Srbija“ jednom od sedmorice srpskih
in`enjera anga`ovanih u “Apolo“ misiji u
okviru svemirskog programa NASA, Dejvidu
(Davidu) Vuji}u.

Konferencija srpske dijaspore u
SAD “Ja~anje veza“ zaklju~ena je gala pri-
jemom u novoj zgradi Ambasade Srbije u
Va{ingtonu, kojim je ujedno obele`en i
Dan dr`avnosti Republike Srbije.
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Dr Marko Lopu{ina

Ministar spoljnih poslo-
va Srbije Ivica Da~i}
je nedavno 2023. pro-

glasio za Godinu Nikole Tesle.
Pro{lo je osam decenija od smrti
velikog svetskog nau~nika i srp-
skog genija. Nikola Tesla je
danas najpoznatiji i najcenjeniji
Srbin u svetu. Na internetu
Tesla ima 31 milion pojavljivan-
ja.

U Godini Nikole Tesle
upravo je postavljen u januaru
2023. godine u Njujorku njegov
35. monument na svetu. Tesla
sedi u parku gde je za `ivota
ovaj srpski genije hranio
ameri~ke golubove. Vajar ovog
divnog monumenta je Stan Vots,
Amerikanac iz Njujorka. Teslina
nau~na fondacija iz Filadelfije
je ovog umetnika odlikovala
Teslinom zlatnom medaljom.

Ovu Teslinu zlatnu
medalju nosi i Stane Ribi~,
predsednik Udru`enja Srba u
Slova~koj, koji sa suprugom
Anicom Ribi~ planira da u
Novom Sadu postavi i otvori 36.
po redu mermerni spomenik srp-
skom geniju. Ribi~ je pre pet
godina bistu Nikole Tesle
postavio sa prijateljima
Slovacima u zdanju Radio i
televizije u Bratislavi.

Rade Bakra~evi}, vitez
i prvi Srbin Maribora i {tajerske
planira da na Tehni~kom fakul-
tetu u Gracu postavi bistu srp-
skog genija, koji se {kolovao u
Austriji.

Najcenjeniji Srbina na
svetu Nikola Tesla danas ima
biste i spomenika u dvadesetih
dr`ava. Najvi{e, 20 bisti, nalaze
se na ameri~kih fakultetima i
univerzitetima: Harvard, Jejl,
Kolumbija, Prinston, Mi~igen,
Viskonsin, Merilend, Ilinois,
Purdju, Kornel, Djuk, Karnegi
Melon, Filadelfija, Univerzitet
D`on Hopkins, Univerzitet Pen,
Univerzitet Pensilvanije,
Univerzitet Mi~igena, Institut
tehnologija Masa~usetsa, Institut
tehnologija Kalifornije i Institut
tehnologija D`ord`ije.

Tesla krasi Izmir,
Baku, Prag, Budimpe{tu,
Temi{var, Pariz, Pert, Zagreb,
Banjaluku, Nijagaru. Najve}i
spomenici Tesli nalaze se u
SAD i Kanadi. Bronzani
spomenik Nikoli Tesli, rad
vajara Frana Kr{ini}a, postav-

ljen je 1976. godine na
Nijagarinim vodopadima u
dr`avi Njujork, sa ameri~ke
strane. Isti spomenik se nalazi
ispred Elektrotehni~kog fakulte-
ta u Beogradu. Na Nijagarinim
vodopadima, sa kanadske strane,
u parku 9. jula 2006. godine
postavljen je jo{ jedan spomenik
Nikoli Tesli (na slici). Visok je
tri metra. 

Ime i lik Nikole Tesle
se koriste u vi{e od stotinu nazi-
va {kola u Srbiji, Republici
Srpskoj, BiH, Crnoj Gori,

Hrvatskoj i srpskom rasejanju.
Isto toliko ima i naziva kul-
turnih i nau~nih dru{tava, pre-
duze}a, kompanija, firmi, marki
proizvoda (automobil “tesla“).
Napravljeno je i na desetine
knjiga i filmova o Nikoli Tesli
(filmovi “Presti`“ i “Bitka za
struju“).

Nikola Tesla je tvorac
na{e budu}nosti. Njega ameri~ki
ekolozi uzimaju za osniva~a
~istote kosmi~ke energije i
prirode planete Zemlje. Mi Srbi
ga najvi{e cenimo zbog njegov-
og pravoslavlja i blistavog uma
– ka`e Zoran Bulovi}, predsed-
nik Tesline nau~ne fondacije u
Srbiji, koja je odlikovala patri-
jarha Porfirija Ordenom Nikole
Tesle.

Ime i prezime Nikole
Tesle naziv je nagrada koje, na
primer, dodeljuju Fakultet elek-
trotehnike u Beogradu,
Termoelektrana u Obrenovcu,
Institut “Mihajlo Pupin“ iz

Beograda, Teslina nau~na fon-
dacija, koja je upravo raspisala
konkurs za nagrade u 2020.
godini. Sli~ne nagrade dodeljuje
splitski Zavod za nau~ni rad
Hrvatske, hrvatska Fondacija
“Genij za budu}nost”, Hrvatski
savez inovatora, kanadska orga-
nizacija Srba iz Toronta.

U SAD nagradu
“Nikola Tesla“ dodeljuje
Upravni odbor Medjunarodne
asocijacije energeti~ara.
Poslednjih godina ovu nagradu
su dobili nau~nici Adel Razek iz

Francuske, Tomi Sebastian iz
SAD, Akira ~iba iz Japana i Zi
Kuang Zu iz Velike Britanije.

Nagrada “Nikola Tesla“
se dodeljuje za tehni~ko-tehno-
lo{ka dostignu}a i inovacije u
oblasti filmske industrije u
Holivudu. Dodeljuje je
Medjunarodna akademija za
{tampu od 2004. godine kao
satelitsku nagradu kako bi
podr`ala “pionire tehnologije
filmskog stvaranja”. Nosioci
ovog priznanja sa statuom srp-
skog genija poslednjih godina su
bili D`ems Kameron, D`ord`
Lukas, Ri~ard Doner, D`eri
Luis, Volter Merc, ameri~ki
monta`er i dizajner zvuka,
Robert Legato (2018.), Kevin
Bejlo (2019.) i D`o Leteri
(2020.) Statuetu je dizajnirao
poznati skulptor Dragan
Radenovi}.

O Nikoli Tesli kao
velikanu ameri~ke nauke i kul-
ture govorili su predsednici

D`ord` Bu{ Mladji i Donald
Tramp. D`ord` Bu{ Mladji je
Teslu uvrstio u pionire stvaran-
ja SAD i ameri~ke nauke. A
Donald Tramp ga je priznao kao
najuglednijeg svetskog nau~nika.

Tokom posete Va{ing-
tonu predsednik Srbije
Aleksandar Vu~i} je ameri~kom
predsedniku Donaldu Trampu
poklonio pre tri godine zlatnik
Narodne banke Srbije sa likom
Nikole Tesle. Taj zlatnik danas
stoji u trezoru Bele ku}e.

Kako je tom prilikom

nazna~eno, “re~ je o
simboli~nom poklonu po{to je
na njemu lik ameri~kog
nau~nika srpskog porekla, koji
je svojim radom zadu`io svet i
koji je va`na spona izmedju
SAD i Srbije“.

“Tesla je do{ao u
Ameriku 6. juna 1884. godine u
Njujork sa pismom preporuke
koje je dobio od prethodnog
svog {efa ~arlsa Be~elora. Tesla
je autor vi{e od 700 patenata,
registrovanih u 25 zemalja, od
~ega u oblasti elektrotehnike
112. U SAD je preminuo 7. jan-
uara 1943. godine. On je srpski
genije, predstavnik ameri~kih
Srba i iseljenika, ameri~ki
nau~nik i najcenjeniji Srbin na
svetu“, napisale su ovim
povodom ameri~ke novine.

Nikola Tesla ima svoje
bulevare, avenije i ulice u
trideseta gradova sveta. ~etiri
varo{i u SAD nose njegovo ime.
I jedna srednja {kola u dr`avi

Ilinois, planira da od ove 2023.
godine nosi ime Nikole Tesle.

– Tesla je svojim
pronalascima i zave{tanjima,
koja je ostavio, ujedinio
~ove~anstvo. On je i danas
aktuelan kao ~ovek koji uti~e na
budu}nost na{e planete. Zato
nije ~udno {to ga slave u naj-
manje dvadeset dr`ava sveta,
koje su mu podigle spomenike.
Nikola Tesla je prijatelj svih
naroda sveta, on nas Srbe spaja
sa celim ~ove~anstvom. Nikola
Tesla je simbol srpskog naroda
i zato je u Teslinoj nau~noj fon-
daciji za to ~injeni~no stanje
skovan izraz – Teslin narod –
ka`e Nikola Lon~ar, osniva~ i
predsednik TNF iz Filadelfije.

Na Teslinom
spomeniku u Filadelfiji je
ispisana poruka, koju je ovaj
srpski genije i ameri~ki nau~nik
uputio svom narodu, kada je
`iveo u SAD:

“Ja sam ostao Srbin i
preko mora u Americi, gde se
ispitivanjima bavim, isto to bi
trebalo da budete i vi i da svo-
jim znanjem i radom podi`ete
slavu srpstva u svetu.“

Ovo je zakletva srp-
stvu. Himna na{e nacije. Ova
izjava srpskog genija i svetskog
nau~nika Nikole Tesle
motivisala je vodjstvo Tesline
nau~ne fondacije (Tesla Science
Foundation) iz Filadelfije da sve
svoje projekte i aktivnosti
nazove jednostavno – Teslin
narod. To je i naziv dokumen-
tarnog filma i knjige koje TNF
radi Tesli u ~ast.

Vlada Hrvatske je
po~etkom 2023. godine uvela
evro kao nacionalnu valutu i na
kovanicu stavila lik srpskog
genija. Ovo je `ivi spomenik
Tesli u jednoj dr`avi ~lanici EU.

U Tranvi, sedi{tu
Udru`enja Srba u Slova~koj i u
Novom Sadu upravo teku
dogovori o postavljenju novog
spomenika Nikoli Tesli. O tome
je sa upravom Grada Novog
Sada pre dve godine postignut
dogovor. Utvrdjeno je mesto na
Studentskom trgu u Novom
Sadu, gde }e stajani mermerni
Tesla. Inicijator i realizator
ovog umetni~kog i patriotskog
poduhvata Stane Ribi~ iz
Trnave, predsednik Udru`enja
Srba u Slova~koj, sa suprugom
Anicom Ribi~ aktivno radi na
ostvarenju ovog poduhvata. 

ZA[TO JE TESLA NAJCENJENIJI
SRBIN NA SVETU
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Mo`da je ba{ poema “Moja vizija
`ivota”, za koju je ve} sa 11 godi-
na dobila svoju prvu nagradu, trasir-

ala put Maje Volk, dramaturga, profesorke,
fado muzi~arke, umetnice, voditeljke,
knji`evnice i `ene koja je uspela da se izbori
sa rakom, izmedju ostalog i zahvaljuju}i
na~inu ishrane, ali mo`da pre svega zahvalju-
ju}i na~inu razmi{ljanja. Druga~ija, neponovlji-
va i svoja, nije se libila da i svoj na~in
razmi{ljanja, kao i stil svog bogatog i ispun-
jenog `ivota, podeli sa drugima, ne dele}i
savete, ve} jednostavno, nude}i opciju.

Ovih dana Maja Volk boravi u
Americi, u organizaciji USA `ena, doma}ica
joj je Gordana Mitrovi}, a sre}e se sa prijatelji-
ma i publikom u Majamiju, Naplesu i ^ikagu.

Na{i sunarodnici se veoma raduju
susretu sa vama, ne samo zbog misije koju
{irite i kompleksnosti va{e li~nosti, talenata i
zanimanja, ve} i zbog toga {to u vama vide
pobedu, nadu, snagu i upornost. {ta je
najva`nije {to }ete im govoriti, i koliko se vi
radujete dru`enju s njima?

“Na{i ljudi ovde `ive vrlo stresnim
`ivotom, ~esto razapeti izmedju dve zemlje;
nostalgija je bolest od koje svako oboli pre ili
kasnije, i sama sam pro{la sve to kada sam

`ivela u Australiji. Jako se radujem, grli}u ih
i davati savete, poku{a}u da im pru`im opti-
mizam i da ih ohrabrim da krenu putem tra-
jnog zdravlja, jer jedino tako mogu da budu
dobri i drugima i efikasniji na poslu koji rade.
Ispri~a}u svoju pri~u, jer znam koliko je ljudi-
ma bitno da vide kako postoji izlaz iz svake
`ivotne situacije, ma kako crna ona izgledala.“

@ivimo u vremenu stresa, zabrinu-
tosti, bezizlaznosti na mnogim nivoima, pa i
sami pribegavamo alternativama u ishrani,
le~enju, na~inu `ivota. Mnogi od nas ve}
poznaju va{u knjigu “Kotli}i su iz pakla, u
raju nema kuvanja“, a mnogi vas i prate u
na~inu ishrane sirovom hranom. [ta je za
vas na po~etku bilo najte`e, kada ste se
suo~ili sa te{kom bole{}u i prona{li izlaz koji
je vama otvorio put ka zdravom `ivotu? [ta
biste rekli onima koji se sa sli~nim izazovi-
ma danas susre}u?

“Mo`da mi je najte`e bilo da prih-
vatim odgovornost za ono {to mi se desilo, da
shvatim da nije ta bolest pala s neba, da je nije
izazvala ni gljivica ni bakterija, ve} je to bila
reakcija moga tela na moj samoubila~ki `ivot.
Promena ishrane mi nije bila nimalo te{ka,
mislim da sam za jedno popodne sa
olak{anjem pre{la na pripremanje obroka, ne
na kuvanje. Ve} posle nedelju dana videlo se
na ko`i, posle tri nedelje je krvna slika bila
savr{ena… Bilo mi je savr{eno jasno da je to
taj put i da vi{e nema skretanja. ^ovek u nez-
nanju ima pravo mnoge gluposti da radi, ali
kad stekne znanje, a skrene na stranu, onda je
budala.“ 

Va{ `ivot je filmska pri~a u kojoj
nema ni trenutka dosade, profesije kojima se
bavite ili ste se bavili ~ine dugu listu, objavl-
jene knjige i talenti takodje, kako biste vi
jednom re~enicom opisali `ivot Maje Volk?

“Pisac, muzi~ar, mama, baka,
~ovek… otvorena za znanje i razvoj.”

Danas mnoge probleme vezujemo
za socijalne mre`e, otudjenje, odsustvo pris-
tojnosti, vladavinu gluposti... Vi se niste libili

ni socijalnih mre`a, ni rijaliti programa,
potvrdjuju}i da se i u tom grotlu mo`e osta-
ti svoj. Kako vam je to po{lo za rukom?

“Sve {to je ~ovek osmislio,
uklju~uju}i i dru{tvene mre`e i rijaliti, mo`e da
bude i korisno i zloupotrebljeno. Ja sam neko
ko svojim `ivotom pokazuje kako i pristojni,
kulturni ljudi mogu da budu zabavni i gledani
jer kona~no, u osnovi `ivota nije zlo, ve} lep-
ota i dobrota.“

Na svojim susretima sa publikom
svirate gitaru i donosite melodije i ritmove-
fada. Majami, Naples, potom i ̂ ikago. Kako
birate repertoar, {ta je za vas presudno u
izboru muzike, tekstova, tema kojima se
bavite?

“Ja pevam na mnogim jezicima,
svetsku muziku, ali uvek prvo oslu{kujem pub-
liku i poku{avam da pevam pesme koje oni
mo`da nikad nisu ~uli u `ivotu, ali ose}am da
bi im se dopale. Za Majami i Naples bi}e sig-

urno neke latino i {panske pesme, jer ovde
~ujem {panski na svakom koraku.“

Ako biste morali da izaberete samo
jedno zanimanje i jedan talenat, {ta bi to
bilo?

“Muzika verovatno, mada sada sve
vi{e slikam i gotovo da ne mogu da di{em ako
ne{to ne naslikam. Umetnost, bez obzira na to
koja je, uvek je izraz istih ose}anja, samo
iskazanih na razli~ite na~ine, jer kada je ~ovek
talentovan za ne{to, talentovan je i za sve
drugo.“

Koju biste misao preneli onima
koji lako odustaju, nemaju snagu da se bore,
nisu optimisti, slabi su i upla{eni?

“Tako su ih ubedili i nau~ili. Umesto
da budu dobri i poslu{ni, treba da budu slo-
bodni i kreativni…. Sve u `ivotu je samo
zadatak koji treba da se re{i da bismo i{li
dalje. A kada idu na dobro gorivo, tu mislim
na ishranu, onda dobiju i snagu i volju i bor-
benost, jer im svi organi, uklju~uju}i i mozak,
bolje rade.“

Na ~emu trenutno radite, {ta }e
novo iza}i iz va{eg pera ili nekog drugog
medija?

“Pomenula sam slikarstvo, sada
upravo to radim, planiram izlo`be, promocije
knjiga i koncerte. Tri u jedan kako bismo
rekli… Ali imam i jednu sasvim novu,
neobi~nu ideju i to }u razraditi i realizovati do
jeseni.“

MAJINA VVIZIJA @@IVOTA
Maja Volk, ameri~ko putovanje

MILA FILIPOVI]

Odstalnog 
saradnika

Profesor dr Maja Volk je rod-
jena 30. januara 1959. godine u
Beogradu. Zavr{ila je srednju muzi~ku
{kolu “Josip Slavenski“, odsek za
klasi~nu gitaru i diplomirala je dra-
maturgiju na Fakultetu dramskih umet-
nosti. Uporedo sa studijama dramaturgi-
je, studirala je engleski i {panski jezik na
Filolo{kom fakultetu. Kao stipendista
francuske vlade, zapo~ela je post-
diplomske studije na Novoj Sorboni u
Parizu, a zavr{ila ih na Fakultetu dram-
skih umetnosti u Beogradu, gde je mag-
istrirala tezom “Drame @an-Pol Sartra na
jugoslovenskim scenama“.

Kao stipendista {vedske vlade,
u Stokholmu je izu~avala stvarala{tvo
Augusta Strindberga, da bi doktorirala
30. oktobra 1991. godine na Fakultetu
dramskih umetnosti u Beogradu,
odbraniv{i tezu “Dramaturgija Augusta
Strindberga u svetlu njegovih pozori{nih
teorija“. Drugi doktorat iz oblasti fil-
mologije je odbranila knjigom
“Dramaturgija modernog ameri~kog
filma 1970-1990“, u izdanju Instituta za
film 1995. godine.

Govori engleski, francuski,
{panski, italijanski i portugalski jezik, a
peva i na japanskom, kineskom, hebre-
jskom, jidi{u, arapskom, katalonskom,
gejliku...

Dordanna  Vasili},,  osnniva~  ‘@enna  usa”  i  
organnizattor  Majinnih  gosttovannja  u  Americi...

Gostovanje Maje V. u Nejplsu, restoram Crem De La Crem 
vlasnika Ivane i Jovana Boji}a iz ^ikaga i restorana Stefan grill.
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Crvenim tepihom
pro{etali su vode}i ljudi
festivala, gosti ~lanovi

`irija i druge li~nosti iz javnog
i kulturnog `ivota, medju koji-
ma su bili: Tamara Dragi~evi},
~lanovi glavnog `irija Jelena
Mitrovi}, Petar Ben~ina, Jovana
Stoiljkovi} i Vinko Bre{an,
Radoslav Zelenovi}, Dan Tana,
Lordan Zafranovi}, Jelena
Gavrilovi}, Maja Gojkovi}, i
mnogi drugi.

Muzikom iz filma
“Amarkord“, u izvodjenju
Umetni~kog ansambla
“Stanislav Bini~ki“, po~ela je
ceremonija otvaranja 51. Festa
koji }e trajati do 5. marta 2023.

Tokom trajaja festivala
publika }e u 6 programskih
celina mo}i da vidi brojna
doma}a i strana ostvarenja.

Umetni~ki direktor
Festa, Jugoslav Panteli}, koji se
u ovoj ulozi pojavljuje deveti
put, naglasio je da je glavni
takmi~arski program
ovogodi{nje manifestacije
eklekti~an.

- Povereno nam je od
strane ljudi koji su osnovali
Fest da nastavimo tradiciju koja
prema{uje trajanje od pola

veka. Fest je za to vreme delio
sve dobro i sve lo{e {to je ovo
dru{tvo pre`ivelo i uprkos
svemu opstao. Fest me pose}a
na ~uveni Andri}ev most, oko
njega se reflektuju dru{tvene
promene, a on uspeva da ih
nad`ivi o ostane veran sebi zato
{to nas kao most spaja- rekao je
Panteli} i dodao: - Slogan
ovoga Festa “Stras `ivota“
dovoljno je {irok da u njega
svako mo`e upisati sopstveno
zna~enje, zato vas pozivam da
ovogodi{njim filmovima prid-
jete sa radoznalo{}u, birate ono

{to se uklapa u va{e vidjenje
sveta i umetnosti, ali i da
budete otvoreni i za druga~ija
iskustva, jer nas ona menjaju,
Panteli} je dodao da
takmi~arski program nije eklek-
ti~an da bi zadovoljio floskulu
‘za svakoga po ne{to’ ve} zato
{to je kao takav adekvatan
odraz svega u ~emu `ivimo i
sveta u kome `ivimo - zaklju~io
je on.

P r e u z i m a j u } i
“Beograskog pobednika“ za
specijalan doprinos filmu red-
itelj Lordan Zafranovi} je

naglasio da je uzbudjen zbog
ove nagrade: – Ovaj festival je
jedna velika sve~anost filma i
zato je na{a odgovornost kao
stvaralaca ogromna, zato pravi-
mo filmove, za vas koji ste
na{a publika i niste nikad pre-
stali biti. Zato je ova nagrada
draga i nadam se da nije
poslednja – rekao je Zafranovi}
dodav{i da se nada da }e se na
Fest vratiti sa novim filmom.

Jo{ jedan dobitnik
“Beogradskog pobednika“,
Dobrivoje Tanasijevi} Dan
Tana, obratio se beogradskoj

publici u punoj dvorani neka-
da{njeg “Doma sindikata“ zah-
valiv{i se Festovoj najboljoj
publici koju neko ko stvara
mo`e da zamisli. – Za nekog
ko je u sportu ili kulturi,
pozori{tu ili ko{arci, vi ste oni
koji nam daju radost - rekao je
Tanasijevi}.

Manifestaciju otvaranja
vodila je glumica Hristina
Popovi}. 51. Fest otvoren je
projekcijom filmova “Bak{i{“
Katerine Tana i “Zlo~in je moj“
francuskog reditelja Fransoa
Ozona.

NA PO^ETKU 51. MEDJUNARODNOG FILMSKOG FESTIVALA BEOGRADSKOG FESTA

U BBIOSKOPIMA OOKUSITE ““STRAST @@IVOTA“
Pod sloganom “Strast `ivota“ u Velikoj sali MTS dvorane 24. februara 2023. sve~ano je otvoren 51. FEST

Jugoslovenska kinoteka
obele`ava devedeset godina
od rodjenja jednog od najz-

na~ajnijih i najpopularnijih srp-
skih i jugoslovenskih glumaca
Velimira Bate @ivojinovi}a
(1933–2016) sve~anim otvaran-
jem legata i dve prate}e izlo`be
28. februara u zdanju u Uzun
Mirkovoj ulici.

“O zna~aju Velimira
Bate @ivojinovi}a za na{u kine-
matografiju izli{no je mnogo
govoriti, jer je njegov lik prak-
ti~no postao simbol za srpski i
jugoslovenski film“, isti~e direk-
tor Kinoteke Jugoslav Panteli}.

“Poput velikih holivud-
skih zvezda, Bata je prevazi{ao
nivo odli~nog glumca i u{ao u
mitologiju. To, pak, ne zna~i da
se takvih gluma~kih pojava i
njihovog zna~aja ne treba izno-
va se}ati, a kroz ovakve dogad-
jaje i koristiti priliku da se nji-
hov lik i delo sagleda iz novog
ugla, da se osvetli neki do tada
manje poznat aspekt biografije i
filmografije velikana ili da se

naprosto nekoj mladjoj publici
pribli`i stvarala{tvo nekoga ko
je oblikovao ono {to na{ film
jeste”, izjavio je Panteli}.

Prema re~ima kus-
toskinje postavke Irine Kondi},

sadr`aje koji prate ovaj jubilej
publika }e mo}i da vidi na dva
nivoa zgrade Kinoteke.

Novopristigli legat Bate
@ivojinovi}a pridru`uje se lega-
tima ostalih velikana sedme
umetnosti u okviru stalne
postavke. Osim nagrada koje
krase nove vitrine legata, svoje

mesto prona{li su i interesantni
li~ni predmeti slavnog glumca.

Ulaz na stalnu
postavku Jugoslovenske
kinoteke bi}e slobodan za pub-
liku u naredne dve nedelje.

Izlo`ba “Privatno i
radno“, deo legata Bate @ivoji-
novi}a, predstavlja printove dig-
italnih fotografija koje
do~aravaju radnu atmosferu sa
snimanja iz njegove vi{edeceni-
jske karijere, kao i odabrane
segmente iz privatnog `ivota.
Sme{tena je u galeriji u
prizemlju Kinoteke.

Multimedijalna izlo`ba
“Filmska paleta“ nalazi se u
centralnom holu i ilustruje neke
od najzna~ajnijih uloga Bate
@ivojinovi}a u filmovima: “Dr“
(1962), “Tri“ (1965),
“Neprijatelj“ (1965), “Skuplja~i
perja“ (1967), “Breza“ (1967),
“Valter brani Sarajevo“ (1972),
“Pas koji je voleo vozove“
(1977), “Tren“ (1978). Izlo`bu
~ine inserti, tekstovi, fotografije
i plakati.

SSVVEE^̂AANNOO OOTTVVAARRAANNJJEE LLEEGGAATTAA BBAATTEE @@IIVVOOJJIINNOOVVII]]AA UU KKIINNOOTTEECCII
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Pi{e Branko Rosi}

[ta vas u Beogradu podse}a na Be~?
Sigurno da ima ne{to zajedni~ko
osim tih litara i litara vode pod

istim imenom, te divne reke koja prolazi
kroz mnogo gradova, pa i kroz Beograd i
Be~. Jedna od stvari koje mi padaju na
pamet su plakati sa najavom koncerata u
kojima otkrije{ koliko u tom Be~u `ivi
raznih naroda, pa i Srba naravno.
Migracije, stranci koji pristi`u u neki grad
ga naravno menjaju i onda o
novoprido{lom stanovni{tvu mo`e{ saznati
sa plakata, ali i iz pojedinih novootvorenih
restorana.

Poslednjih meseci mnogo radnika
iz Indije radi na gradjevinama Beograda,
otuda i indijski restorani nisu vi{e kao
nekada retke gastro lokacije ve} sve vi{e i
restorani sa brzom hranom tu negde iza
}o{ka. Pre nekih godinu dana prepuno
Afrikanaca je {etalo gradom. I re`iser
Stefan Arsenijevi} je ukomponovao te
beogradske Afrikance u svoju verziju pri~e
o Banovi} Strahinji, osvojio nagrade na
festivalima, a onda su i te iznenadne
kom{ije oti{le ko zna kuda.

Te migracije u Beogradu i Srbiji
su instant pojava. Kao neki proto~ni deo
sveta i medjustanica sna o boljem `ivotu.
Naj~e{}e je to i skloni{te od rata. Sa
ratom u Ukrajini veliki broj Rusa je stigao
u Beograd i umnogome se razlikuju od
disidenata “arapskog prole}a“ od pre neko-
liko godina. Nema “`urbe“, nema tih pre-
govora sa taksistima ili kamiond`ijama
koji bi ih pro{vercovali preko granice i da
zamaknuv{i ispod table sa oznakom “EU“
krenu u taj sanjani `ivot. Beograd je za
novoprido{le Ruse jedna sporovozna
~ekaonica u kojoj su zasnovali `ivot, a taj
`ivot tra`i i zabavu, ako ba{ ne `uri{ da
ode{ iz novog grada. I zabava je stigla.
Sve ve}i broj ruskih muzi~ara dolazi i nas-
tupa u Beogradu, i de{ava se ono {to se
vikendima de{ava u Be~u, Frankfurtu,
Cirihu... kada na{i pop-folk izvodja~i nas-
tupaju pred dijasporom.

U Beogradu ruski muzi~ari nastu-
paju pred svojom dijasporom, ali ne svira
se neki ruski folk, ili igra kaza~ok u
“Amerikani“ Doma omladine ili
“Antishopu“ u Cetinjskoj. U pitanju su
bendovi uglavnom nekog alter roka, {to
opravdava postove na Fejsbuku da su u
Beograd stigli uglavnom ruski hipsteri.

Zoran Vulovi}, direktor koncertne
agencije Long Play, osniva~ Arsenal Festa
u Kragujevcu i jedan od najve}ih koncert-
nih promotera, smatra da su gostovanja
ruskih bendova u Beogradu veoma va`na

stvar. Mo`da ne u ovom trenutku, ali }e
sigurno menjati stvari na doma}oj sceni.

“U decembru sam bio na
beogradskom koncertu benda Shortparis,
ruskog benda koji ima svetsku karijeru.
I{ao sam fenomenolo{ki, da vidim {ta se
de{ava. Bilo je deset ljudi iz Srbije, a sve
ostalo Rusi. Koncert je rasprodat mesec
dana ranije, a cene karata su bile oko pet
hiljada dinara. Cene ulaznica za ruske

izvodja~e u Beogradu su izmedju 5.000 i
7.000 dinara {to je za nas potpuno neza-
mislivo. ~ak je nezamislivo i ako radimo
koncerte engleskih i ameri~kih bendova u
Srbiji. Ruska publika na ovim koncertima
u na{em gradu je jedna zatvorena ekipa
koja je sama sebi dovoljna, ali je to jedan
svet koji vidja{ na koncertima u Berlinu,
Njujorku, Londonu. Ruske publike nema
na koncertima srpskih i regionalnih izvod-
ja~a u Beogradu, ali moje je predvidjanje

da }e ih biti na predstoje}im na{im festi-
valima, i to da bi gledali engleske i
ameri~ke bendove, a i upozna}e se tada i
sa na{om scenom.“

Vulovi} na pitanje da li u publi-
ci na ovim koncertima ima i Ukrajinaca
odgovara da ih ima, jer je to uglavnom
prozapadna ekipa ljudi koja slu{a i takvu
muziku.

“Ruski bendovi koji dolaze su

popularni bendovi uglavnom neke alterna-
tivne muzike. To su pesme koje li~e na
na{u muziku iz osamdesetih godina, a to
je trend u celom svetu, ne samo u Rusiji.
I ti bendovi nastupaju po celom svetu, a
ne samo ovde“, poja{njava Zoran Vulovi}
`anr bendova koji dolaze.

Ako je ruska publika na ovim
koncertima sa~injena od ljudi koji su
pobegli od rata i politike, ipak su taj rat i

politika nedavno stigli uo~i jednog koncer-
ta u Beogradu. Srpska radikalna stranka
zatra`ila je nedavno da se zabrani koncert
beloruske pank-rok grupe Ljapis Trubeckoj
koja je trebalo da nastupi sredinom febru-
ara u Domu omladine Beograda, navode}i
da je frontmen benda najavio da }e svaka
kupljena ulaznica biti donacija za nabavku
oru`ja za ukrajinske vojnike. Pokret Dveri
takodje je zatra`io otkazivanje koncerta
grupe Ljapis Trubeckoj, tvrde}i da ta

grupa peva o mr`nji prema Rusiji.
I taj koncert je bio otkazan.

Organizatori su rekli da je zbog bolesti
peva~a, dok su “potra`ioci“ zabrane istak-
li svoje zasluge da “ukronacisti“ ne peva-
ju usred Beograda.

Zoran Vulovi} je pro{le godine
na Arsenal Festu imao dogovoren nastup
benda Gogol Bordello, ali je on otkazan
gotovo pred sam festival. I tada se pri~alo

o politi~kim pritiscima na organizatore da
otka`u nastup ovog popularnog benda koji
je na tada{njoj turneji razvijao ukrajinske
zastave a podr{ku Kijevu “sipao“ i u
mikrofone i razglas. Zato Vulovi}a pitam
{ta se de{avalo zaista pro{log leta.

“Nismo mi otkazali nastup Gogol
Bordella. To je odlu~io njihov
menad`ment koji je procenio da bend ne
treba da svira u ovom delu Evrope.
Nikada bendovi ne dolaze samo na jedan
koncert ve} uklapaju ceo region u svetsku
turneju. Mi ne}emo ove godine na Arsenal
Festu imati ruske i ukrajinske bendove ali
o~ekujem rusku i ukrajinsku publiku u
Kragujevcu. Jako je va`no da oni dolaze
na na{e festivale i da se uklju~e u scenu
jer }e to promeniti ~itavu situaciju u
doma}oj muzi~koj industriji, i to
dugoro~no.“

Pedja Ivanovi} je koncertni pro-
moter koji je organizovao brojne koncerte
i turneje doma}ih bendova. On je i izda-
va~, ali i kreator Kontakt muzi~ke konfer-
encije preko koje se susreo sa brojnim
muzi~kim promoterima iz sveta pa i
Rusije.

“S po~etkom rata u Ukrajini u
Beogradu su se pojavili muzi~ki menad`eri
iz Rusije. Mi smo ih i ranije znali sa
muzi~kih konferencija. Moja percepcija
~itave te stvari je slede}a. Ruska publika
u Beogradu veruje samo svojima (ruskim
organizatorima) i idu na sve {to dolazi iz
Rusije. To njima vi{e dodje kao okupljan-
je, da se vidi da su `ivi, da su zajednica
i mislim da im je to bitnije od samog kon-
certa, mada u publici ima i muzi~kih
znalaca koji znaju ko je ispred njih.
Mnogo je Rusa do{lo, sigurno 100.000, i
svi su po centru grada. I imaju svoje kon-
certe sa svojim muzi~arima iz zemlje iz
koje su pobegli. Svaka migracija ima
svoju scenu. Pa i kad dodje 100.000
Italijana u Njujork, odmah krene kancona,
kao i kad dodje 100.000 u Be~, krene
Slavko Banjac. Cene karata za ove ruske
koncerte su vi{e nego na koncertima na{ih
bendova. Cene {anka su iste kao na na{im
koncertima“, skenira Ivanovi} scenu.

“Mislim da mi imamo pogre{ne
predstave o Rusima i sklon sam da veru-
jem da njih dva odsto zna ne{to o nama.
Ali nemam ni{ta protiv ovih koncerata.
Postali su verna publika. Najvernija. Ja se
bavim dvadeset godina ovim poslom i
ni{ta sli~no nisam video. Ako je koncert
ruskog benda u pet po podne, do}i }e svi,
a Srbima i Beogradjanima da u pet po
podne dovede{ Rolingstonse niko ne}e
do}i.“

Pedja Ivanovi} pri~a i o ruskom
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[ta vas u Beogradu podse}a na Be~?
Sigurno da ima ne{to zajedni~ko
osim tih litara i litara vode pod istim

imenom, te divne reke koja prolazi kroz
mnogo gradova, pa i kroz Beograd i Be~.
Jedna od stvari koje mi padaju na pamet
su plakati sa najavom koncerata u kojima
otkrije{ koliko u tom Be~u `ivi raznih nar-
oda, pa i Srba naravno. Migracije, stranci
koji pristi`u u neki grad ga naravno me-
njaju i onda o novoprido{lom stanovni{tvu
mo`e{ saznati sa plakata, ali i iz pojedinih
novootvorenih restorana.

Poslednjih meseci mnogo radnika
iz Indije radi na gradjevinama Beograda,
otuda i indijski restorani nisu vi{e kao
nekada retke gastro lokacije ve} sve vi{e i
restorani sa brzom hranom tu negde iza
}o{ka. Pre nekih godinu dana prepuno
Afrikanaca je {etalo gradom. I re`iser
Stefan Arsenijevi} je ukomponovao te
beogradske Afrikance u svoju verziju pri~e
o Banovi} Strahinji, osvojio nagrade na
festivalima, a onda su i te iznenadne
kom{ije oti{le ko zna kuda.

Te migracije u Beogradu i Srbiji
su instant pojava. Kao neki proto~ni deo
sveta i medjustanica sna o boljem `ivotu.
Naj~e{}e je to i skloni{te od rata. Sa
ratom u Ukrajini veliki broj Rusa je stigao
u Beograd i umnogome se razlikuju od
disidenata “arapskog prole}a“ od pre neko-
liko godina. Nema “`urbe“, nema tih pre-
govora sa taksistima ili kamiond`ijama
koji bi ih pro{vercovali preko granice i da
zamaknuv{i ispod table sa oznakom “EU“
krenu u taj sanjani `ivot. Beograd je za
novoprido{le Ruse jedna sporovozna
~ekaonica u kojoj su zasnovali `ivot, a taj
`ivot tra`i i zabavu, ako ba{ ne `uri{ da
ode{ iz novog grada. I zabava je stigla.
Sve ve}i broj ruskih muzi~ara dolazi i nas-
tupa u Beogradu, i de{ava se ono {to se
vikendima de{ava u Be~u, Frankfurtu,
Cirihu... kada na{i pop-folk izvodja~i nas-
tupaju pred dijasporom.

U Beogradu ruski muzi~ari nastu-
paju pred svojom dijasporom, ali ne svira
se neki ruski folk, ili igra kaza~ok u
“Amerikani“ Doma omladine ili
“Antishopu“ u Cetinjskoj. U pitanju su
bendovi uglavnom nekog alter roka, {to
opravdava postove na Fejsbuku da su u
Beograd stigli uglavnom ruski hipsteri.

Zoran Vulovi}, direktor koncertne
agencije Long Play, osniva~ Arsenal Festa
u Kragujevcu i jedan od najve}ih koncert-
nih promotera, smatra da su gostovanja
ruskih bendova u Beogradu veoma va`na
stvar. Mo`da ne u ovom trenutku, ali }e

sigurno menjati stvari na doma}oj sceni.
“U decembru sam bio na

beogradskom koncertu benda Shortparis,
ruskog benda koji ima svetsku karijeru.
I{ao sam fenomenolo{ki, da vidim {ta se
de{ava. Bilo je deset ljudi iz Srbije, a sve
ostalo Rusi. Koncert je rasprodat mesec
dana ranije, a cene karata su bile oko pet
hiljada dinara. Cene ulaznica za ruske
izvodja~e u Beogradu su izmedju 5.000 i

7.000 dinara {to je za nas potpuno neza-
mislivo. ^ak je nezamislivo i ako radimo
koncerte engleskih i ameri~kih bendova u
Srbiji. Ruska publika na ovim koncertima
u na{em gradu je jedna zatvorena ekipa
koja je sama sebi dovoljna, ali je to jedan
svet koji vidja{ na koncertima u Berlinu,
Njujorku, Londonu. Ruske publike nema
na koncertima srpskih i regionalnih izvo-
dja~a u Beogradu, ali moje je predvidjan-
je da }e ih biti na predstoje}im na{im fes-

tivalima, i to da bi gledali engleske i
ameri~ke bendove, a i upozna}e se tada i
sa na{om scenom.“

Vulovi} na pitanje da li u publi-
ci na ovim koncertima ima i Ukrajinaca
odgovara da ih ima, jer je to uglavnom
prozapadna ekipa ljudi koja slu{a i takvu
muziku.

“Ruski bendovi koji dolaze su
popularni bendovi uglavnom neke alterna-

tivne muzike. To su pesme koje li~e na
na{u muziku iz osamdesetih godina, a to
je trend u celom svetu, ne samo u Rusiji.
I ti bendovi nastupaju po celom svetu, a
ne samo ovde“, poja{njava Zoran Vulovi}
`anr bendova koji dolaze.

Ako je ruska publika na ovim
koncertima sa~injena od ljudi koji su
pobegli od rata i politike, ipak su taj rat i
politika nedavno stigli uo~i jednog koncer-

ta u Beogradu. Srpska radikalna stranka
zatra`ila je nedavno da se zabrani koncert
beloruske pank-rok grupe Ljapis Trubeckoj
koja je trebalo da nastupi sredinom febru-
ara u Domu omladine Beograda, navode}i
da je frontmen benda najavio da }e svaka
kupljena ulaznica biti donacija za nabavku
oru`ja za ukrajinske vojnike. Pokret Dveri
takodje je zatra`io otkazivanje koncerta
grupe Ljapis Trubeckoj, tvrde}i da ta
grupa peva o mr`nji prema Rusiji.

I taj koncert je bio otkazan.
Organizatori su rekli da je zbog bolesti
peva~a, dok su “potra`ioci“ zabrane istak-
li svoje zasluge da “ukronacisti“ ne peva-
ju usred Beograda.

Zoran Vulovi} je pro{le godine
na Arsenal Festu imao dogovoren nastup
benda Gogol Bordello, ali je on otkazan
gotovo pred sam festival. I tada se pri~alo
o politi~kim pritiscima na organizatore da

otka`u nastup ovog popularnog benda koji
je na tada{njoj turneji razvijao ukrajinske
zastave a podr{ku Kijevu “sipao“ i u
mikrofone i razglas. Zato Vulovi}a pitam
{ta se de{avalo zaista pro{log leta.

“Nismo mi otkazali nastup Gogol
Bordella. To je odlu~io njihov
menad`ment koji je procenio da bend ne
treba da svira u ovom delu Evrope.
Nikada bendovi ne dolaze samo na jedan
koncert ve} uklapaju ceo region u svetsku
turneju. Mi ne}emo ove godine na Arsenal
Festu imati ruske i ukrajinske bendove ali
o~ekujem rusku i ukrajinsku publiku u
Kragujevcu. Jako je va`no da oni dolaze
na na{e festivale i da se uklju~e u scenu
jer }e to promeniti ~itavu situaciju u
doma}oj muzi~koj industriji, i to
dugoro~no.“

Pedja Ivanovi} je koncertni pro-
moter koji je organizovao brojne koncerte
i turneje doma}ih bendova. On je i izda-
va~, ali i kreator Kontakt muzi~ke konfer-
encije preko koje se susreo sa brojnim
muzi~kim promoterima iz sveta pa i
Rusije.

“S po~etkom rata u Ukrajini u
Beogradu su se pojavili muzi~ki menad`eri
iz Rusije. Mi smo ih i ranije znali sa
muzi~kih konferencija. Moja percepcija
~itave te stvari je slede}a. Ruska publika
u Beogradu veruje samo svojima (ruskim
organizatorima) i idu na sve {to dolazi iz
Rusije. To njima vi{e dodje kao okuplja-
nje, da se vidi da su `ivi, da su zajednica
i mislim da im je to bitnije od samog kon-
certa, mada u publici ima i muzi~kih
znalaca koji znaju ko je ispred njih.
Mnogo je Rusa do{lo, sigurno 100.000, i
svi su po centru grada. I imaju svoje kon-
certe sa svojim muzi~arima iz zemlje iz
koje su pobegli. Svaka migracija ima
svoju scenu. Pa i kad dodje 100.000
Italijana u Njujork, odmah krene kancona,
kao i kad dodje 100.000 u Be~, krene
Slavko Banjac. Cene karata za ove ruske
koncerte su vi{e nego na koncertima na{ih
bendova. Cene {anka su iste kao na na{im
koncertima“, skenira Ivanovi} scenu.

“Mislim da mi imamo pogre{ne
predstave o Rusima i sklon sam da veru-
jem da njih dva odsto zna ne{to o nama.
Ali nemam ni{ta protiv ovih koncerata.
Postali su verna publika. Najvernija. Ja se
bavim dvadeset godina ovim poslom i ni{ta
sli~no nisam video. Ako je koncert ruskog
benda u pet po podne, do}i }e svi, a
Srbima i Beogradjanima da u pet po podne
dovede{ Rolingstonse niko ne}e do}i.“

Pedja Ivanovi} pri~a i o ruskom
festivalu koji je odr`an nedavno i na
kojem su na osam mesta u Beogradu svi-

RAT U EVROPI, GODINU DANA POSLE

Ubrzo nakon po~etka rata u Ukrajini veliki broj Rusa je do{ao u Beograd. Kao i svaka migracija, i ona tra`i svoju zabavu u novoj sredini, ali
ta zabava ne podrazumeva igranje kaza~oka u sali “Amerikana“ Doma omladine ve} alter muziku koju donose ruski bendovi. Nekada su ruski
migranti menjali arhitekturu i mnogo toga u Beogradu, a ovi dana{nji menjaju pravila doma}e muzi~ke industrije i sve se odvija tiho osim u

jednom slu~aju – kada su srpski desni~ari zavirili u repertoar

Cene ulaznica za ruske izvodja~e u Beogradu su izmedju 5.000
i 7.000 dinara {to je za nas potpuno nezamislivo. ̂ ak je nezamis-
livo i ako radimo koncerte engleskih i ameri~kih bendova u Srbiji.
Ruska publika na ovim koncertima u na{em gradu je jedna
zatvorena ekipa koja je sama sebi dovoljna, ali je to jedan svet
koji vidja{ na koncertima u Berlinu, Njujorku, Londonu

Zoran Vulovi}, direktor koncertne agencije Long Play
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rali ruski bendovi. Ka`e da je sa tim
svirkama po~elo i u Novom Sadu.

“Vidim da sad idu po ve}im
prostorima kao {to je Kombank dvorana.
Tu ima{ sad ruski stand up. To je sve
paralelna realnost koja se de{ava u
Beogradu, a nema veze sa Beogradom. Ali
Rusi dr`e klupsko-koncertnu scenu u
Beogradu.“

Ivanovi}eva saradnica pri~a da je
ruska publika na koncertima kulturnija, ne
bacaju pivske fla{e na pod, a ni cigarete.
Dolaze i odlaze na vreme, po{tuju pravila.
Pedja Ivanovi} vidi stvari u budu}nosti na
slede}i na~in.

“Mislim da }e to i}i u smeru da
}e sve imati svoje. Otvori}e svoje
klubove. Evo, ve} ima kafana na Dor}olu
u koje dolaze samo Rusi. Prave bor{~.
Mislim da se oni nikada ne}e vratiti u
Rusiju.“

Bitni ~ovek iz muzi~ke industrije
Beograda ka`e mi da je ta ruska muzi~ka
scena u Beogradu i Srbiji eksplodirala.
Ka`e i da je nedavno osnovano kulturno
udru`enje “Drug drugu“ sa idejom da se
Rusima pribli`i srpska kultura, kao i da se
Srbima pribli`i ruska.

“Ja sam u decembru imao prvi
kontakt s tom scenom. U Beogradu je 19.
decembra nastupila Nino Katamandze.
@ena peva ne{to {to bi bilo kao world
music sa velikim uticajem d`eza. Ona puni
hale od 10.000 ljudi. A ubrzo sam postao
svestan da se desila eksplozija koncerata
ruskih bendova, DJ-eva u Beogradu i to je
kulturolo{ki fenomen. Posebno je intere-

santno to {to je sve jako dobro pose}eno.
Fakat je da mi ne poznajemo ba{ rusku
popularnu kulturu i ~ini mi se da je sad
prilika da je upoznamo.“

Na opasku da je to ipak zatvoreni
krug ljudi i da ta scena mo`da ne prebacu-
je dalje od u{iju srpskih redara na ulazn-
im vratima, sagovornik Nedeljnika se sla`e

u tome da je prepreka i u skupim kartama
za na{e ljude.

“Ti bendovi koji gostuju su dosta
skupi. Sada su avionske karte iz Moskve
oko 1.000 evra. Tro{kovi su nezamislivo
veliki i zato su i ulaznice za koncerte
ruskih muzi~ara visoke. Tako da mislim
da nema mnogo na{ih ljudi na tim koncer-

tima, mada neko sigurno i dodje.“
Ipak neke konekcije izmedju srp-

skih i ruskih muzi~ara i publike i nekog
me{anja }e mo`da i do}i uskoro.
Organizacija “Drug drugu“ }e poku{ati da
u Srbiju dovede ruske muzi~are klasi~ne
muzike i da ih spoji sa orkestrima u
Beogradu. Moj sagovornik ka`e da je to
prilika da zaista upoznamo jedni druge, jer
se mi zapravo ne poznajemo uprkos tim
mitovima o bratskim narodima.

On veruje da u Beogradu ima
preko sto hiljada Rusa i ne zna da li }e
oni ostati ili ne u na{em gradu. Da li }e
koncerti ruskih bendova i pune sale biti
fenomen od {est meseci ili }e se nastaviti
– to }e pokazati vreme. To ne mo`e niko
da pretpostavi, ali je odli~no da imamo
jedan deo prakti~no nove scene koji do
pre godinu dana nije ni postojao. A niko
ne zna {ta }e biti za ~etiri dana, a kamoli
za {est meseci.

Ovo je sada drugi talas ruskih
migranata koji su do{li u Beograd i
Srbiju. Tokom onog prvog talasa stigli su
ljudi koji su promenili arhitekturu,
muziku... Niko ne mo`e da ka`e da li }e
posle ovog drugog talasa migracije Rusa
i dolaska u Srbiju ostati ne{to trajno za
budu}u istoriju ovog grada i zemlje. Ili
}e se novi sugradjani pokupiti jednog
dana i oti}i ostavljaju}i nas bez
ostav{tine i tragova svog boravka ba{ kao
{to ne ostavljaju nikakav rusvaj na kon-
certima. A to su potvrdili malobrojni Srbi
koji su bili na ovim gostovanjima ruskih
bendova u Beogradu.

Mislim da mi imamo pogre{ne predstave o Rusima i sklon
sam da verujem da njih dva odsto zna ne{to o nama. Ali
nemam ni{ta protiv ovih koncerata. Postali su verna publi-
ka. Najvernija. Ja se bavim dvadeset godina ovim poslom i
ni{ta sli~no nisam video. Ako je koncert ruskog benda u pet
po podne, do}i }e svi, a Srbima i Beogradjanima da u pet po
podne dovede{ Rolingstonse niko ne}e do}i

Pedja Ivanovi}, koncertni promoter

Dru{tvo
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Dr Marko Lopu{ina

UBeogradu je u hotelu “Siti“ 24.
februara formirana nova srpska
krovna organizacija dijaspore.

Savez matice i Srba u rasejanju, kako se
zove ova nova organizacija, osnovala su
^etiri udru`enja iz Srbije i Republike
Srpske – Udru`enja matice, dijaspore,
Srba u regionu “Koreni”, Banjaluka,
“Koreni” Lopare, “Koreni” Kikinda i
“Koreni” Novi Sad. Prisutni su bili i pred-
stavnici udru`enja “Koreni” iz Beograda,
Udru`enja Majevi~ana iz [vajcarske i
Saveza Srba iz Francuske. 

Ciljevi Saveza matice i Srba u
rasejanju su povezivanje na{ih gradjana u
dijaspori sa otad`binom kroz sve vidove
saradnje, umre`avanje i povezivanje {to
veæeg broja udru`enja, koja okupljaju
Srbe {irom sveta kao i rad na podizanju
svesti garadjana Srbije o va`nosti {to
ve}eg povratka rasejanih Srba u maticu –
rekla nam je profesorka Mirjana
Stojanovi}, ~lan “Korena” iz Banjaluke.

Pored nje na Osniva~koj
skup{tini 24. februara u Beograda
u~estvovali su delegati dijaspore Sa{a
Stepanov, Maja Dunovi}, Radovan Subin,
Ivan Striber, Ljubi{a Miti}, Dragana
Moles, Petar Gojkovi}, Mi{a ]iri}, Rada
Jovanovi} i Stojan Stevanovi}.

Za predsednika Skup{tine Saveza
matice i Srba u rasejanju izabran je Stojan
Stevanovi}, ugledni srpski aktivista i
privrednik iz [vajcarske. A za generalnog
sekretara izabran je Petar Gojkovi}, pro-
fesor iz Pariza – ka`e profesorka
Stojanovi}.

Predsednik Stojan Stevanovi} je

rodjen 1965. godine u Loparama,
Republika Srpska, gde se {kolovao.
Zavr{io je Srednju rudarsku i turisti~ku
{kolu u Tuzli i Internacionalni fakultet
hotelijerstva u [vajcarskoj, gde `ivi i radi
ve} tri decenije. Kao kao diplomirani
hotelijer i ugostitelj bio je 1996.
progla{en za Biznismena godine u [vaj-

carskoj. Vlasnik je pet hotela i veliki
humanitarac.

Stevanovi} je pokreta~ i glavni
aktivista Udru`enja Majevi~ana u [vaj-
carskoj i nosilac saradnje sa Op{tinom
Lopare, ali i sa mati~nim zemljama,
Republikom Srpskom i Srbijom.
Predsednik je Udru`enje srpskih privred-
nika u [vajcarskoj i Evropi. Osniva~ je od
2019. godine i prvi ~ovek krovne organi-
zacije “Koreni”, koja ima za cilj ujedin-
jenje svih Srba sveta. Organizator je
Pariske konferencije o Srbima u svetu
po~etkom februara 2023. godine. Inicijator
je za formiranje Skup{tine srpske dijas-
pore svih Srba sveta, a potom i Skup{tine
srpske poslovne dijaspore.

Generalni sekretar Petar

Gojkovi} je rodjen 1955. godine u
Beogradu. Pohadjao je srednju muzi~ku
{kolu “Josip Stravinski”. Studirao je orga-
nizacione nauke na BU, a zavr{io
Akademiju muzi~ke umetnosti, odsek
klarinet u Novom Sadu. Aktivan je u srp-
skoj zajednici Savez Srba Francuske kao
predsednik Odbora za {kolstvo, nauku i

kulturu pri Skup{tini dijaspore Francuske
i kao predsednik Udru`enja “Balkan
Omnibus“ i vodja istoimenog orkestra.
Pokreta~ i organizator preko {est stotina
kulturnih manifestacija poput
Svetosavskog bala, Dana svetosavlja,
Dana Srbije i srpske kulture u Parizu,

Festivala de~jeg stvar-
ala{tva. Gojkovi} je
osnovao i Srpski radio
dijaspore, a jedan je od
pokreta~a obrazovnog
centra “Jelena
An`ujska“.

^elnici i
~lanovi novog Saveza
matice i Srba u rasejan-
ju su se dogovorili da
budu suorganizatori
Sabora Srba na
Vidovdan 28. juna
2023. godine u
Beogradu – otkrila nam
je profesorka Mirjana
Stojanovi}.

Kako smo saz-
nali, ministar za dijas-
poru Djordje Mili}evi}
je obave{ten o formiran-

ju i aktivnostima Saveza matice i Srba u
rasejanju. U razgovorima sa predsednikom
Stojanom Stevanovi}em i sekretarom
Petrom Gojkovi}em ministar za dijasporu
Djordje Mili}evi} je izrazio zadovoljstvo i
dao podr{ku radu nove srpske krovne
organizacije.

OSNOVAN SAVEZ MATICE
I SRBA U RASEJANJU

Savez matice i rasejanja

Savez matice i Srba u rasejanju
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USabornom hramu
Vaskrsenja Hristovog u
^ikagu,  17. februara je

odr`ana promocija knjige
“Nebeska dvori{ta” vladike disel-
dorfskog i nema~kog Grigorija.

Promociji knjige pris-
ustvovali su vladika srednjezapad-
noameri~ki Longin i ruski
arhiepiskop Petar, pored autora o
romanu je govorio i sve{tenik
Darko Spasojevi}, a odlomke iz
“Nebeskog dvori{ta” ~itao je
djakon Jovan Ani~i}.

Vladika Grigorije je ovu
knjigu posvetio svojim drugovima
i drugaricama iz detinjstva koji su
danas svuda po svetu rasejani. I
na{im poginulima u nesre}nim
ratovima. 

“Kada biste poznavali te
ljude, znali biste i kako lijepa
nekada bija{e ta na{a planina.

Pri~a je ovo o dogadjaji-
ma koji su se zbili u prolje}e
1992. dakle, prije ravno trideset
ljeta. Pisao sam je posljednje tri
godine, ali moglo bi se re}i da je
ona nastajala ~itavih trideset. Ipak
ne smijem re}i kako sam vjerovao
da }e kao knjiga ugledati svjetlost
dana. @elio sam to, ali nisam znao
da li je mogu}e sve te `ive slike
koje su mi tri decenije igrale pred
o~ima, povremeno me i progan-
jale, prenijeti na papir Jer ovo o
~emu ova pri~a govori nije samo
~udesan slijed dogadjaja koji su
obilje`ili moju mladost, te davne i
burne godine, ve} je u nju utkano
i sve ono {to je uslijedilo.

Ishodi{te pri~e su ljudi,
s kojima sam `ivio dok nisam
krenuo svojim putem, koji su me
za taj put pripremali, a da to
nisam znao, i `elim im zahvaliti
na tome. Mnogi od njih vi{e nisu

medju nama, si{li su sa `ivotne
pozornice. Postali su moji junaci,
sve sam ih, pa i one koji nisu
protagonisti dobrog, izveo iz
svoga sje}anja i jezika kako bi
opstali prema onome {to mi je
va`no. A to va`no dolazi upravo
od njih, koji su u pri~i bili i prije
nego {to je ona postala tekst. Oni
su me gradili i izgradili tako da
sam smogao snage da donesem
odluku koja mi je odredila `ivot.
^inilo se kako je to odluka da se
krene putem odricanja, no i sam
sam bio zate~en kada sam shva-

tio da je to odricanje moja
priprema za radost i mir, koji
nisu od ovoga svijeta. Na toj
uskoj stazi bilo je mnogo posrtan-
ja i spoticanja, ~esto i mnogo
nesporazuma, ali nije bilo ni
pomisli da se odustane od streml-
jenja ka naru~ju Milostivoga.

Tom neodustajanju
nau~io me je duhovni gorostas,
bla`ene uspomene, episkop
Atanasije, koji mi je neprestano

govorio:Neka bude uvijek pokret,
dinamika, nikada rutina.
Neodustajanje je jedan od razloga
{to je ova pri~a medju koricama.

Proteklih trideset godina
sam bez prestanka hodao. ^esto i
lutao, tragaju}i za onim Licem po
kome i zbog kojeg su sva druga
nastala. Tome sam Licu zahvalan
{to mi je uputilo poziv da ga
tra`im. Pri~e koje pri~amo, a i
ovo je jedna od njih, na{a je
potraga”.

Sve{tenik Darko
Spasojevi} o knjizi vladike

Grigorija je tom prilikom rekao :
Sami po~etak po~eo je

mene da podse}a na moj `ivot, na
dolazak iz malog mesta u
Sremske Karlovce, iz jedne sre-
dine gde su me svi znali tamo gde
me niko ne poznaje. Veliki grad.
^ovek shvati koliko je va`no da
se pi{e u ovom narativu i ~ovek
shvati koliko je va`no da neko ko
ima dara i ovakvu harizmu napi{e
takvu knjigu – rekao je otac

Darko u svom obra}anju prisutni-
ma.

Nakon promocije sledila
su mnoga pitanja upu}ena vladici
Grigoriju, na koja je on sa puno
pa`nje i strpljenja odgovarao.

O PISCU
Vladika Grigorije (sve-

tovno Mladen Duri}) je 1985.
godine iz zavi~ajne Planinice
do{ao u Beograd, gde je maturirao
na Bogosloviji 1989, diplomirao
na Pravoslavnom bogoslovskom
fakultetu 1984, te na

Beogradskom univerzitetu 2014.
stekao doktorat tezom o relacionoj
ontologiji Jovana Zizjulasa.

Istaknuti je pripadnik
pobunjenog studentskog nara{taja
koji je u Beogradu 1992. tra`io
dru{tvene promene i protivio se
ratu, kada i odlazi u manastir.
Kao monah deluje s episkopom
zahumsko-hercegova~kIm i pri-
morskim Atanasijem, uglavnom u
manastiru Tvrdo{, gde je bio igu-

man, pa arhimandrit i gde poma`e
u ~uvanju i odr`anju zajednice
zahva}ene ratom. Vladika
Atanasije predla`e ga za svog
naslednika, te je 1999. uveden u
episkopski tron, s kojeg 2018.
prelazi za episkopa diseldofskog i
sve Nema~ke.

Celina njegovog
duhovnog, arhipastirskog,
stru~nog i javnog rada povezana
je sna`nom upu}eno{}u na kultu-
ru, razumevanje dijaloga,
razumljive i odr`ive vrednosti
`ivota pojedinaca i zajednice,
~ime je stekao poverenje i glas
istaknute figure ~ije se poruke
uzimaju u obziri preko granica
tradicije iz koje nastupa i u kojoj
je ukorenjen.

U nizu pojedina~nih
stru~nih i publicisti~kih, pa i
{iroko medijski dostupnih prinosa
te knjige, isti~u se tri naslova.
Monografija “Biti sa drugim“
(2018) vi{e je od teolo{kog trak-
tata, poku{aj razumevanja sveta
na na~in da se “zlatnu nit“ uklopi,
a ne tek pronadje. U knjizi
“Gledajmo se u o~i“ (2019) u raz-
govornoj se formi raspravljaju
pitanja biografije i pomirenja,
crkve i dru{tva, prevladavanja
podele i slobode izbora kao pret-
postavke okupljanja. Utisak da
sve o ~emu govori dolazi iz jezi-
ka potvrdjen je zbirkom pri~a
“Preko praga“ (2017 ) u kojoj se
govornik povla~i, a lepotu sveta
rastvaraju likovi – bilo da je re~
o lepoti, smehu, vozovima ili
brigama, svetlost je prelomljena
mimo monolo{kog okulara.
Vladika Grigorije tako je pokazao
da se i u modernom svetu
sve{tenici mogu nositi s projekto-
vanjem knji`evnih svetova.

VELIKO INTERESOVANJE ZA PROMOCIJU
KNJIGE VLADIKE GRIGORIJA 

”NEBESKA DVORI[TA” U ^IKAGU
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Pi{e Ana Miti}

Brus Vilis mo`e da bude sva~iji otac,
deda, mu`, brat i svako od nas mo`e
da bude kao Brus Vilis. Demencija

bira sama. I zato je podsmevanje i sprdnja
na ra~un njegove glume i filmova poslednjih
deset godina utoliko gora. Sada je jasno da
je bolest uzrok tome {to on ve} neko vreme
nije vi{e onaj stari na kog smo navikli da
“kida“. A nije ba{ lepo zezati se na ra~un
bolesti. Sad izvinjenja ne zna~e ni{ta. Ostaje
tuga kao i uvek kada doktor saop{ti jednu
takvu dijagnozu. Jo{ ve}a jer je ovde u pita-
nju Brus Vilis, ~ovek od kog se o~ekivalo da
“umre mu{ki“ i kome su zbog uloga i
obo`avanja u~itavane osobine superheroja.

Brus Vilis, verovatno ste ve} ~uli,
ima frontotemporalnu demenciju (FTD),
saop{tila je njegova porodica. {ezdesetsed-
mogodi{njoj holivudskoj zvezdi je najpre u
martu 2022. dijagnostikovana afazija, stanje
koje pogadja mozak i izaziva pote{ko}e sa
jezikom i govorom, i tada je najavljeno da
}e se povu}i iz glume. Medjutim, sada je
stigla preciznija i finalna dijagnoza zbog
~ega se njegova porodica ponovo oglasila i
objavila da je Brusovo stanje napredovalo i
sada imaju konkretniju dijagnozu: frontotem-
poralna demencija (poznata kao FTD).
“Na`alost, izazovi u komunikaciji su samo
jedan od simptoma bolesti sa kojom se Brus
suo~ava. Iako je ovo bolno, olak{anje je
kona~no imati jasnu dijagnozu“, navela je
porodica.

Frontotemporalna demencija najvi{e
pogadja osobe mladje od 65 godina, iako od
nje pate i stariji ljudi. Izaziva promene u
li~nosti, pona{anju, jeziku, pam}enju i kre-
tanju. Postoje i fizi~ki efekti, kao {to su
usporenost kretanja, gubitak kontrole be{ike i
creva i slabost mi{i}a. Kao i kod drugih obli-
ka demencije, stanje se postepeno pogor{ava
tokom godina.

Prema klinici Mejo, frontotemporal-
na demencija je krovni termin za grupu
mo`danih poreme}aja koji prvenstveno uti~u
na frontalni i temporalni re`anj mozga. Ove
oblasti mozga su uglavnom povezane sa
li~no{}u, pona{anjem i jezikom. Kod fron-
totemporalne demencije, delovi ovih re`njeva
se smanjuju (atrofija). Znaci i simptomi vari-
raju u zavisnosti od toga koji deo mozga je
zahva}en. Neki ljudi sa frontotemporalnom
demencijom imaju dramati~ne promene u
svojoj li~nosti i postaju dru{tveno nepriklad-
ni, impulsivni ili emocionalno indiferentni,
dok drugi gube sposobnost da pravilno
koriste jezik. Prose~no vreme pre`ivljavanja
nakon pojave simptoma je izmedju osam i 10
godina.

Koliko je ovo gubitak za glumca
govori ~injenica da Entoni Hopkins – a on i
te kako ima veze sa Brusom Vilisom – i

dalje snima sa svoje 83 godine. Va`na tema
kao {to je demencija, problemi i tuga koju
nosi za obolelog i porodicu, obradjena je u
filmu “Otac“ (The Father) u kojem Hopkins
tuma~i ulogu starog ~oveka koji se bori upra-
vo sa bole{}u koja nagriza mo`dane funkci-
je. I to je problem mnogih porodica u
stvarnosti a mo`e postati sva~iji problem u
starosti.

Ali prvi znaci demencije mogu da
prodju neprimetno. To su one re~enice koje
znaju svi koji imaju nekoga sa demencijom:
“Kako ne zna{ koji je dan, danas je ~etvr-
tak!?“, ili “Rekla sam ti ju~e, kako ti nisam
rekla“, “Kazala si da }e{ do}i u 16 sati, a
sada je 14 sati!“

Frontotemporalna demencija se
mo`e pogre{no dijagnostikovati kao psihija-
trijski problem ili kao Alchajmerova bolest.
Ali frontotemporalna demencija se javlja u
mladjem dobu od Alchajmerove bolesti.

~esto po~inje izmedju 40. i 65. godine, ali se
javlja i kasnije u `ivotu. FTD je uzrok otpri-
like 10% do 20% slu~ajeva demencije.

Ne postoji jedinstven test za
demenciju. Lekari }e proceniti simptome,
sprovesti testove mentalnih sposobnosti, uzeti
uzorke krvi, uraditi skeniranje mozga ili pre-
duzeti lumbalne punkcije. Trenutno ne posto-

ji lek za FTD, ali tretmani kao {to su lekovi,
terapije i memorijske aktivnosti mogu
pomo}i u kontroli nekih simptoma.
Zdravstveni problemi Brusa Vilisa su posto-
jali ve} nekoliko godina a spo~etka su neke
“~udne stvari“ slu`ile kao predmet sprdnje. U
trenutku kada su mislili da Vilis ima afaziju,
“Tajms“ je objavio da je to dugo brinulo
mnoge koji su saradjivali sa njim poslednjih

godina, uz odredjena pitanja da li je glumac
bio u potpunosti svestan svog okru`enja na
setu. Neki su opisali srceparaju}e scene dok
se borio sa gubitkom mentalne o{trine i
nemogu}no{}u da se seti svog dijaloga.

Vilisa koji deluje zbunjeno, treba
mu skra}en radni dan, tra`i da mu se skrate
replike ili ima problem da rukuje oru`jem...
Na setu trilera “Elephant White“ ~lanovi
ekipe se prise}aju da je u jednom trenutku
rekao: “Znam za{to si ti ovde, i znam za{to
si ti ovde, ali za{to sam ja ovde?“

... “Umri mu{ki“...

... “Petpara~ke pri~e”…

... “Peti element“...

... “Dvanaest majmuna“...

... “[esto ~ulo“...
Kao kada ja ne bih znala {ta zna~i

ovaj spisak filmova i za{to sam ih kog
djavola sada napisala, u kom kontekstu i o

~emu ja uop{te pi{em ovde?! Tako na primer
nekako izgleda kada zaboravljate stvari a ovi
filmovi su izdvojeni tek da se ne zaboravi da
su samo mali deo gluma~kog opusa Brusa
Vilisa.

Kad smo kod veli~ina i brojki, nije
zanemarljivo ni da se ka`e da je, iako je ve}
bio bolestan, nastavio svoju akcionu karijeru

i uspeo da u poslednje tri godine snimi vi{e
od 20 filmova. Smejali su mu se, a on je
davao sve od sebe.

Godi{nje nagrade koje se dodeljuju
najgorim filmovima godine, ustanovile su
~ak zasebnu kategoriju za njega koja je naz-
vana “Najgora izvedba Brusa Vilisa u filmu
iz 2021. godine“. Tu kategoriju je dobio jer
se pojavio u osam projekata (American

Siege, Apey, Cosmic Sin, Deadlock, Fortress,
Out of Death, Survive the Game i Midnight
in the Switchgrass) za koje su organizatori
ocenili da su svi prili~no lo{i. Organizatori
“Zlatne maline“ zatim su poni{tili nagradu
zbog njegove bolesti. Tu`no.

Ali tu dolazimo do jo{ jedne
stra{ne spoznaje kada je demencija u pita-
nju, ali i neke druge bolesti – prate je ner-
azumevanje, stigma, predrasude, ismejavanje
i veliko neznanje.

Ve}ina ljudi ne o~ekuje da }e im
demencija po~eti u pedesetim godinama,
ka`e dr Tifani ^au, neurolog, koja je ve}inu
svoje karijere provela rade}i sa pacijentima i
porodicama koje `ive sa demencijom i na
klini~kim ispitivanjima. “Najraniji znaci
FTD-a mogu biti toliko suptilni da se ~esto
pogre{no tuma~e kao ‘kriza srednjih godina’,
{to onda odla`e odgovaraju}u medicinsku
pomo}“, rekla je doktorka ^au napominju}i
da se ove promene ne de{avaju “preko no}i“.

Po{to su njegovi simptomi po~eli
sa pote{ko}ama u govoru, Brus Vilis bi bio
klasifikovan kao tip FTD koji se zove pri-
marna progresivna afazija, rekao je dr Henri
Polson, profesor neurologije i direktor
Mi~igenskog centra za Alchajmerovu bolest
na Univerzitetu u Mi~igenu: “Kako bolest
napreduje, pacijenti mogu da nastave da
vode aktivan, zadovoljavaju}i `ivot, pri-
lagodjavaju}i se svojim simptomima. Video
sam pacijente koji potpuno izgube govor, a
ipak izlaze, uzimaju foto-aparat i snimaju
prelepe fotografije `ivota koji `ive. Ne
mogu da mi ka`u re~ima, ali mogu da mi
ka`u slikama.“

Fotografija na kojoj se Brus Vilis
smeje na pla`i izgleda kao tipi~na, vesela
razglednica sa odmora. Ali tuga je jedino
ose}anje posle objavljivanja te fotografije i
poruka koja je prati – da glumac ima
demenciju – i koju potpisuje sedam imena
– Ema, Demi, Rumer, Skaut, Talula, Mejbl
i Evelin. 

“FTD je okrutna bolest za koju
mnogi od nas nikada nisu ~uli i mo`e da
pogodi svakoga. Za osobe mladje od 60
godina, FTD je naj~e{}i oblik demencije, a
po{to postavljanje dijagnoze mo`e potrajati
godinama, FTD je verovatno mnogo
rasprostranjeniji nego {to znamo“, ukazala
je porodica Brusa Vilisa u saop{tenju uz
napomenu da je potrebno da se ovom prob-
lemu posveti ve}a pa`nja. “Danas ne posto-
je tretmani za bolest, {to je realnost za koju
se nadamo da }e se promeniti u godinama
koje su pred nama. Kako Brusovo stanje
napreduje, nadamo se da se svaka medijska
pa`nja mo`e fokusirati na rasvetljavanje ove
bolesti za koju je potrebno mnogo vi{e
svesti i istra`ivanja.“

Jer, pored Brusa Vilisa, otprilike 57
miliona ljudi {irom sveta pati od demencije.

SVAKO MMO@E PPOSTATI BBRUS VVILIS
DEMENCIJA

Kada je u pitanju demencija, ali i neke druge bolesti, prate
ih nerazumevanje, stigma, predrasude, ismejavanje i veliko
neznanje

Godi{nje nagrade koje se dodeljuju najgorim filmovima godine, ustanovile su ~ak zasebnu kategoriju za njega koja je nazvana “Najgora izved-
ba Brusa Vilisa u filmu iz 2021. godine“. Tu kategoriju je dobio jer se pojavio u osam projekata (American Siege, Apey, Cosmic Sin,

Deadlock, Fortress, Out of Death, Survive the Game i Midnight in the Switchgrass) za koje su organizatori ocenili da su svi prili~no lo{i.
Organizatori “Zlatne maline“ zatim su poni{tili nagradu zbog njegove bolesti. Tu`no

Film i zdravlje
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Po~eo Veliki
Vaskr{wi post i
traja}e 48 dana do

Vaskrsa koji se ove godine
praznuje 16. aaprila.

Kako je Uskrs
pokretni praznik, datum
wegovog praznovawa je
svake godine druga~iji, a
obi~no pada u prvu nedequ
posle prvog punog meseca
nakon prole}ne ravno-
dnevnice. Shodno tome, i
datum po~etka posta se
pomera.

Vaskr{wi post se
smatra najstro`im zato
{to se prete`no posti nna
vodi, ali i zato {to obuh-
vata period ood HHristovog
stradawa ddo wwegovog rraza-
piwawa nna ~~asni kkrst. Kako
se veruje, prva osoba koja je
zapo~ela post jeste bio sam
Isus Hrist koji je `iveo u
uzdr`avawu od hrane i
pi}a. Isusovi sledbenici
prihvatili su post kao deo
isceqewa i okajawa du{e i
tela od greha.

Vaskr{wi post se
deli na sedam nnedeqa.

Obi~aji za
Vaskr{wi post po nedeqa-
ma:

Prva nnedeqa ––
^ista nnedeqa

Prva nedeqa
Vaskr{weg posta se naziva
i Todorova nedeqa, a za
vreme trajawa ove nedeqe se
ne pale ogwi{ta i `ene ne
treba da kuvaju, ve} se jede
ranije pripremqena hrana.
U toku prve nedeqe va`i
strogi post, kao i
suzdr`avawe od igrawa,
pevawa i slavqa.

Druga nnedeqa ––
Pa~ista nnedeqa

U toku druge nedeqe
Vaskr{weg posta, posti se
na vodi od ponedeqka do
petka, dok je u subotu i ned-
equ dozvoqeno jesti posnu
hranu na spremqenu na uqu.

Tre}a nnedeqa ––
Krstopoklona nnedeqa

Tre}a nedeqa je
posve}na pokajawu i
isku{ewu duha, a
pravoslavni vernici se
poklawaju ~asnom krstu.

^etvrta nnedeqa ––
Sredoposna nnedeqa

U toku ~etvrte nede-
qe posti se uobi~ajeno, na
uqu i vodi, a vernici bi
trebalo da se suzdr`avaju

od psovki, ru`nih re~i i
lo{ih misli. Treba se
posvetiti radu i pokajawu.

Peta nnedeqa –– GGluva
nedeqa

U petoj nedeqi
posta dolazimo do vremena
}utawa i pokajawa koje se
naziva – gluvo vvreme. I u
toku pete nedeqe Vaskr{weg
posta, pravoslavna crkva
zabrawuje veseqa, pesmu i
zabave.

[esta nnedeqa ––
Cvetna nnedeqa

[esta nedeqa
posta je posve}ena biqka-
ma i cve}u, a prema
verovawu ni{ta {to cveta
ne treba sejati u toku

cvetne nedeqe jer
se smatra da ne}e
biti ploda. Obi~aj
je da se ovih dana
pletu ven~i}i od
vrbovih gran~ica
i cve}a.

Sedma nnede-
qa –– SStradalna nned-
eqa

U posledwoj
nedeqi Vaskr{weg posta
obi~aj je da vernici
provode dane u strogom
postu, molitvi i pokajawu,
te da tra`e oprost za sve
grehe.

PO^EO JJE VVELIKI VVASKR[WI PPOST
SMATRA SE NAJSTRO@IM, A OVO SU 

OBI^AJI I PRAVILA POSTA PO NEDEQAMA

REKLAMIRAJTE SE 
U OGLEDALU
773.744.0373

OGLEDALO JE LIST 
KOJI NAS POVEZUJE!

Vera
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Razgovarao: Uro{ Jovi~i}

Vi ste bili na sastancima i
sa stranim predstavnicima i sa
Zapada i sa Istoka, sa predstavnici-
ma NATO-a. Kako su vam izgledali
njihovi pogledi na situaciju u
Jugoslaviji?

Moj utisak je bio da su
Sjedinjene Ameri~ke Dr`ave u
po~etku bile za o~uvanje Jugoslavije.
Ali pod njihovim uslovima, a to su
bili ukidanje dru{tvene i uvodjenje
privatne svojine i raspodela vlasti
prema kojoj bi Ante Markovi} bio
premijer, a Slobodan Milo{evi}
predsednik Jugoslavije sa malim
nadle`nostima.

Ko se tome usprotivio?
Tada{nje dr`avno rukovod-

stvo koje je bilo potpuno razjedinjeno
i koje nije bilo samo kratkovido, ve}
je imalo i direktne interese. Interesi
Hrvatske i Slovenije su bili da
postanu nezavisni i sve je bilo
pot~injeno tom cilju. U su{tini, bila
su to te{ka vremena i velika tragedi-
ja jugoslovenskih naroda da su morali
na taj na~in da se rastanu. Jednom su
strani novinari pitali Staneta Dolanca
da li su naru{eni odnosi medju
jugoslovenskim republikama. Kada
im je to potvrdio i rekao da bi se ti
odnosi naglo pobolj{ali ako bi nas
neko napao, usledilo je pitanje “A {ta
ako vas niko ne napadne“. I na kraju
smo i bez agresije do`iveli tragediju.

Mislite da nije izvr{ena
agresija?

Mislim da nije. Ne bih to
tako nazvao jer je to bila jedna,
celovita dr`ava i ne mo`e u njenom
okviru biti agresije. Jugoslovenska
narodna armija bila je napadnuta na
nekim mestima i imala je obavezu da
za{titi svoje ljude, regrute, meha-
nizaciju i objekte. Bilo je i napada i
na srpsko i na hrvatsko stanovni{tvo.
U tome niko ne mo`e biti u pravu jer
takvi napadi stvaraju spiralu rata koja
je nezaustavljiva.

Ka`ete da ste mnogo vi{e
vremena proveli sa bosanskoherce-
gova~kim rukovodstvom. Kako
vam je izgledao njihov pristup
Jugoslaviji i potencijalnom razlazu?

Taj se pristup menjao. Oni
su u po~etku bili za “krnju federaci-
ju“, delovalo je da su zainteresovani

za tu ideju, a onda se desila prome-
na. I to direktno pod uticajem stranog
faktora.

Na ~iji uticaj mislite?
Najmo}nije evropske zem-

lje bile su protiv opstanka BiH u
“krnjoj federaciji“. To je najvi{e
uticalo na izbijanje gradjanskog rata u
Jugoslaviji. ~esto se zanemaruje koli-
ki je uticaj Tudjman imao na ulazak
Bosne i Hercegovine u rat. Odlikovao
je Aliju, podr`ao ideju o nezavisnoj

BiH.
Da li je rat vas iznenadio?
Na osnovu procena Vojne

slu`be bezbednosti, od kojih sam

neke tada znao, a ve}inu kasnije
~itao, mogu da ka`em da je Slu`ba
imala dobre procene. Vrlo je jasno
rekla da Jugoslavija ide u gradjanski
rat i predlagala mere da se to spre~i.
Nikada ni za jednu meru nije
postignuta saglasnost ~lanova
Predsedni{tva SFRJ. Tako da me rat
nije iznenadio, a pogodio je i uni{tio
mnoge porodice, stradali su mnogi
ljudi, i vojnici i civili, `ene, deca,
uni{tena je imovina, mnogi su morali
da napuste svoje domove.

Rat je pogodio svaku
porodicu i svakog ~oveka, pa i
mene... Moj brat od strica, sa kojim
sam odrastao, stradao je u Mostaru.

Radio je na hidroelektrani Salakovac
kod Mostara. Nije hteo da napusti
posao jer je mislio da nije ugro`en jer
proizvodi struju za sve gradjane
Mostara.

Ipak, zverski su ga ubili
upravo neki gradjani Mostara. Mnogi
~lanovi moje porodice su ostali bez
posla i imovine, ali su sa~uvali `ivot.

Kako izgledaju va{i
povraci u Mostar posle svega?
Kako izgledaju susreti va{e gen-

eracije iz mostarske gimnazije?
Prvi posleratni susret na{e

generacije iz Gimnazije “Aleksa
{anti}“, koja na`alost vi{e ne nosi

ime tog ~uvenog srpskog pesnika, bio
je vrlo emotivan. Po{to sam u med-
juvremenu postao general, pitali su
me da li se pla{im da dodjem u
Mostar. Rekao sam da o~ekujem da
}e me oni sa~uvati i na njihovo
veliko iznenadjenje, a ~ini mi se i
odu{evljenje, do{ao sam u Mostar.
Tada sam mislio, a i sada mislim da
niko od njih nema nikakvu odgov-
ornost za sve nesre}e i stradanja koja
su se desila u Mostaru. Razgovarali
smo spontano, prijateljski, otvoreno,
kao na kraju gimnazijskih dana, kao
da se izmedju tog i na{eg predratnog
dru`enja nije dogodio krvavi rat, koji
je uni{tio mnoge uspomene i pri-

jateljstva.
Ranije smo se sastajali

samo za jubilarne godi{njice, a zatim
svake godine, i to svake prve subote
u avgustu.

Nakon ratova devedesetih
godina, obavljate funkciju na~elnika
bezbednosti Saveznog ministarstva
za odbranu i u to vreme biva ubi-
jen ministar odbrane Pavle
Bulatovi}. I tom ste va`nom doga-
djaju bili neka vrsta posrednog sve-

doka...
Pavle Bulatovi} je bio

izuzetna li~nost. I kao politi~ar i kao
~ovek. Bio je ~ovek od integriteta,
po{ten, odgovoran, otvoren i privr`en
porodici. Samo tako smirena,
stalo`ena li~nost, spremna na dogov-
ore i kompromise, mogla je da re{ava
slo`ene probleme koji su ispoljavani
u toku gradjanskih ratova u
Jugoslaviji, sankcija i NATO agresi-
je. Zbog toga je imao veliki ugled i
po{tovanje i kod prijatelja i kod poli-
ti~kih protivnika.

Moj poslednji razgovor sa
Pavlom Bulatovi}em bio je u petak 4.
februara 2000. godine. Prethodne no}i
sam izve{ten da je ministar ponovo
otpustio obezbedjenje i ostao u
restoranu samo sa jednim pratiocem i
voza~em. Oti{ao sam kod njega
odmah ujutro i rekao da sam sada
zaista primoran da izvestim na~elnika
Vojne slu`be bezbednosti. To sam
mu govorio i u svim ranijim slu~aje-
vima kada se ovo de{avalo, ali to

nisam nikada uradio jer mi se ~inilo
da je nemoralno da aktom koji osta-
je u arhivi prijavljujem svog ministra,
u koga sam imao beskrajno poveren-
je. Ovog puta sam to zaista uradio.
Napisao sam taj izve{taj u kome sam
istakao stepen ugro`enosti ministra
odbrane i njegov odnos prema
obezbedjenju, poslao ga Upravi
bezbednosti i istog dana otputovao u
inostranstvo. U ponedeljak 7. febru-
ara, nekoliko trenutaka posle atentata,
izve{ten sam {ta se desilo i odmah
sam se vratio u Beograd.

Kako je mogu}e da taj
slu~aj nije re{en posle skoro ~etvrt
veka?

Na razja{njavanju ubistva
Pavla Bulatovi}a, pored Vojne slu`be
bezbednosti, anga`ovano je Tre}e
odeljenje SUP Beograd. Slu`ba
dr`avne bezbednosti Srbije, Slu`ba
dr`avne bezbednosti Crne Gore i
MUP Crne Gore odbili su bilo kakvo
anga`ovanje na ovom slu~aju. To je
imalo veliki uticaj da se ovaj slu~aj
ne re{i, posebno ako se ima u vidu
da su obe te slu`be i MUP Crne
Gore u to vreme imali bliske kontak-
te sa kriminogenim strukturama.

Tokom rada na ovom
slu~aju izdvojene su ~etiri grupe
motiva ubistva: strani faktor, privatni
motivi, politi~ki motivi i
kriminalno-finansijski motivi. Prve
dve grupe motiva su relativno brzo
isklju~ene. Pavle Bulatovi} je imao
uzornu porodicu, o kojoj niko nije
rekao nijednu lo{u re~. Kao aktuelne
ostale su druge dve grupe motiva, ili
njihova kombinacija. Zbog toga su
anga`ovati eksperti za
materijalno-finansijsko poslovanje
koji su pregledali veliki broj ugovora.
Ni u jednom od tih ugovora nisu
nadjeni ~ak ni nagove{taji da je Pavle
Bulatovi} ume{an u bilo kakve
zloupotrebe. Nasuprot tome, utvrd-
jeno je da je on odbijao i spre~avao
protivzakonite nabavke i transakcije,
zbog ~ega je direktno sebe doveo u
opasnost.

S demokratskim prome-
nama i va{a pozicija se menja.
Postajete najpre zamenik direktora,
a potom i direktor
Vojnobezbednosne agencije. Za tih
11 godina tema svih tema bila je
saradnja sa Ha{kim tribunalom.

SVEDOK DVA VEKA, 
TRI ARMIJE I ^ETIRI DR@AVE

General Svetko Kova~, dugogodi{nji direktor VBA                                    2.deo

O Jovanki Broz i Titu - Po~ecima kosovske krize - Raspadu Jugoslavije i tome da li je JNA mogla da ga spre~i - Ubistvu Pavla Bulatovi}a -
Ratku Mladi}u i stradanju gardista u Top~ideru - Potrazi za grobom Dra`e Mihailovi}a - Riziku od terorizma - Politi~kim pritiscima od

Ko{tunice do Vu~i}a i penzionisanju - Hercegovini i Mostaru - Sudbini i tragediji Vere Pe{i}

Odgovorno tvrdim da je Ratko Mladi} 1. juna
2002. godine napustio vojne objekte i nikada se
vi{e nije u njih vra}ao
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Saradnja sa Ha{kim tri-

bunalom svakako je jedno od
najva`nijih pitanja tokom mog borav-
ka u VBA i jedno od najzna~ajnijih
politi~kih pitanja za na{u zemlju.
Kada se ta tema analizira, jako je
va`no razdvojiti period pre dono{enja
Zakona o saradnji sa tribunalom u
Hagu i posle dono{enja tog zakona.

Koje su klju~ne razlike?
Zakon o saradnji sa

Ha{kim tribunalom regulisao je sva
pitanja i sve obaveze dr`avnih
organa u odnosu na lica koja
potra`uje Ha{ki tribunal, posebno
otkrivanje, pronala`enje i izru~enje
tih lica medjunarodnom sudu pravde.
Na osnovu tog zakona u
Ministarstvu odbrane i Vojsci Srbije
i Crne Gore, kasnije Vojsci Srbije,
razradjeni su mehanizmi nadle`nosti
i odgovornosti za tu saradnju. Za
vreme dok sam bio zamenik i direk-
tor VBA, nijedno lice za kojim je
tragao Ha{ki tribunal se nije skriva-
lo u vojnim objektima, niti su pri-
padnici Vojske i Ministarstva
odbrane u~estvovali u njihovom skri-
vanju u bilo kojim objektima.

Ipak su se neki od njih,
na primer Ratko Mladi}, jedno
vreme skrivali i u vojnim objekti-
ma?

Jesu, ali to je bilo pre
dono{enja Zakona o saradnji sa
Ha{kim tribunalom. Odgovorno
tvrdim da je Ratko Mladi} 1. juna
2002. godine napustio vojne objekte i
nikada se vi{e nije u njih vra}ao.

A ko ga je pustio da u tim
objektima boravi do tog datuma?
Dr`avni vrh je morao imati infor-
macije o tome da se on nalazi na
tim mestima...

Tako je, uveren sam da je
dr`avni vrh imao te informacije i da
je pristup saradnji sa Ha{kim tri-
bunalom promenjen dono{enjem
zakona o saradnji. Tada je Mladi}u
javljeno da mora da napusti vojne
objekte i on je za divno ~udo to
mirno i uradio.

Pa za{to tada nije
uhap{en?

Isto to pitanje postavio mi
je Marovi} na sednici Saveta za
nacionalnu bezbednost i odgovori}u
vam isto {to i njemu tada: ja tada
nisam bio u poziciji da ga uhapsim,
a nisam ni imao informaciju da on tu
boravi, to sam saznao znatno kasnije.

Da li biste, vi li~no, da ste
ga negde sreli ili videli, uhapsili
Ratka Mladi}a?

Nije pitanje da li bih ja
li~no ne{to uradio, niti bilo koji drugi
pripadnik VBA. Mi radimo ono {to
dr`ava odredi, a dr`ava se tada jasno
odredila prema svim licima za koji-
ma je tragao Ha{ki tribunal.

Koja je bila va{a uloga –
i va{a li~no i uloga VBA – u
hap{enju begunaca koje je trebalo
izru~iti Ha{kom tribunalu?

To je dobro pitanje jer su
razli~ite slu`be imala razli~ita
ovla{}enja i sfere delovanja.
Vojnobezbednosna agencija imala je
nekoliko glavnih zadataka. Prvo, da
ispita da li se Ratko Mladi} nalazi u
bilo kom objektu koji je u vlasni{tvu
ili pod kontrolom vojske. Nije bio ni

u jednom. Drugo, trebalo je da ispi-
tamo da li bilo ko od pripadnika
Vojske Srbije u~estvuje u njegovom
skrivanju. Nismo do{li do takvih saz-
nanja. Tre}e, trebalo je da ispitamo
da li bilo koji pripadnik Vojske Srbije

na bilo koji na~in i u bilo kojoj
oblasti – od medicinske nege do
logistike – potpoma`e Mladi}evu
mre`u jataka. Nismo utvrdili da je
bilo takve vrste pomo}i iz redova
Vojske Srbije. Na kraju je i njegovo

hap{enje do{lo pomalo slu~ajno.
Ka`ete da je va{a sfera

delovanja bila provera vojnih
objekata i da Mladi} nije bio ni u
jednom vojnom objektu od 1. juna
2002. godine. Da li u te objekte
ulazi i kasarna na Top~ideru?

Da, apsolutno. Mi smo

detaljnom istragom utvrdili da od
ratova devedesetih on nijednom nije
zakora~io u kasarnu na Top~ideru, a
prema mnogim izvorima i podacima,
Mladi} ni pre rata nikada u `ivotu
nije bio u objektu u kome su stradala

dvojica gardista.
Jasno vam je da vas ovo

pitam zbog slu~aja ubistva gardista
u toj kasarni koji je i 19 godina
kasnije ostao nerazre{en. Da li ̀ elite
da ka`ete da taj tragi~an dogadjaj,

koji ste i sami nazvali “sramotom
za vojsku“, nije povezan sa Ratkom
Mladi}em? To je u~estala teorija u
tuma~enju tog dvostrukog ubistva.

Upravo to pitanje bilo je
jedno od osnovnih kojim se VBA
bavila u slu~aju tragedije na
Top~ideru. Prvo da naglasim, to nije
bila samo tragedija za njihove
porodice, to je bila ogromna tragedi-
ja za ~itavu vojsku. I sramota za
vojsku, to tvrdim i dalje, jer ni danas
slu~aj nije razre{en. Mi smo do detal-
ja ispitivali bilo kakvu potencijalnu
ume{anost Ratka Mladi} i drugih
ha{kih optu`enika i utvrdili smo, to
sam tvrdio tada i tvrdim i sada, da ta
tragedija nema apsolutno nikakve
veze sa bilo kakvim ha{kim
optu`enikom. Ta se pri~a pri~ala
zbog toga {to su neki pripadnici
Mladi}evog obezbedjenja ranije
boravili u kasarni na Top~ideru.

Otkud oni tu?
Oni su tu bili jo{ iz perio-

da kada je Mladi} boravio u vojnim
objektima. To su bili biv{i pripadnici
Vojske Republike Srpske koji su tu
bili sme{teni. Kada je Mladi} napus-
tio vojne objekte, i oni su napustili
kasarnu Top~ider.

Zbog ~ega je onda u
javnosti prisutno mi{ljenje da je
Mladi}evo obezbedjenje povezano
sa pogibijom gardista?

Izmedju objekta gde je
ranije bilo sme{teno Mladi}evo
obezbedjenje i objekta u kome su
tragi~no stradali gardisti postoji jedna
ulica i jedno celo naselje. Mnoge
teorije upravo ta ~injenica pobija. Ja
sam sa jednim politi~arem, ~ije ime
ne}u spomenuti, ali se mo`e lako pre-
poznati, razgovarao o tome za{to se
potencira povezanost Mladi}a sa
ovim slu~ajem kada nema ba{
nikakvog dokaza da je Mladi} na bilo
koji na~in povezan sa smr}u gardista.
I on mi je tada rekao da je saradnja
sa Ha{kim tribunalom u centru pa`nje
javnosti i da se povezivanjem ova
dva problema vr{i pritisak na
nadle`ne organe da intenzivnije rade
na razja{njavanju pogibije dvojice
gardista. Mnogo je u toj istrazi
ote`avaju}ih faktora.

Koji na primer? Da li ste
uop{te radi na toj istrazi? Imali ste
direktan uvid u to koliko se energi-
je ula`e u tu istragu dok ste bili na

~elu VBA.
Imao sam direktan uvid i

mogu da ka`em da se mnogo radilo
na toj istrazi. Ali su odredjeni prob-
lemi znatno usporili istragu i doveli
je u o~igledan }orsokak. Prvo, kada

je do toga do{lo, neko je naredio da
predstavnici vojske izadju pred nov-
inare. Nemojte me pitati ko je taj
neko jer to ne znam. Znam samo da
je naredjeno da se predstavnici
vojske obrate medijima i da je Vojni
sud insistirao da se to ne radi jer u
tom momentu mi nismo znali ama
ba{ ni{ta o tome {ta se desilo.
Novinari su logi~no postavljali pitan-
ja i ljudi koji nisu imali odgovore
izgledali su kao da ne{to kriju.
Dalje, uvidjaj je uradjen lo{e. Prema
jednoj teoriji koju sam ~uo,
tehni~aru je ponestalo parafinskih
rukavica i po{to je padao mrak neko
mu je rekao da ne mora sada da ide
po drugo pakovanje. Tako nisu
svima uzete parafinske rukavice i
nije zatvoren krug ljudi koji bi mogli
biti ume{ani. Na kraju, ljudi koji su
istra`ivali ovaj slu~aj iz redova
vojske progla{eni su vol{ebno
“vojnom komisijom“ – a zna se {ta
je komisija, a {ta je istraga – a onda
je formirana i neka druga komisija,
i tako su se ove dve komisije med-
jusobno sukobljavale i optu`ivale,
umesto da rade zajedno na ovom
slu~aju. I tako je u njihovom nad-
gornjavanju pro{lo sve ovo vreme.
{to je nedopustivo.

Vi ste se ovom istragom
bavili i kroz pitanje da li je to bio
“teroristi~ki akt“. Koliko je va{eg
posla u to doba bilo usmereno na
“borbu protiv terorizma“?

To je bilo zna~ajno zbog
odredjivanja nadle`nosti u vodjenju
istrage. Da je to okvalifikovano kao
akt terorizma, onda bi za u~e{}e u
istrazi bila nadle`na
Vojnobezbednosna agencija. Po{to je
ubistvo dvojice vojnika okvalifiko-
vano kao akt ubistva, za sprovodjen-
je istra`nih radnji bila je nadle`na
Vojna policija.

Ina~e, terorizam je bilo
jedna od glavnih preokupacija za
vreme mog rada u VBA. Borba pro-
tiv terorizma, prevencija svakog vida
terorizma, naro~ito dr`anje pod kon-
trolom albanskog terorizma.

I kako je taj posao i{ao?
Da li se de{avalo da se upale
“crvene lampice“?

Za vreme mog boravka u
VBA nije se dogodio nijedan teror-
isti~ki akt niti bih mogao da ka`em
da je bio ijedan slu~aj da su se
upalile crvene lampice. Mi smo se
trudili da spre~imo bilo kakav neg-
ativan razvoj dogadja, naro~ito na
Kosovu i Metohiji. Bilo je pretnji,
kao {to ih ima i danas i uvek, bilo
je i trgovine oru`jem koju smo
pratili, ali lampice se nisu upalile.
Na{ osnovni cilj je bio da za{titi-
mo vojne objekte i mehanizaciju
od potencijalnih napada. I naravno
da za{titimo lica. Konkretno, min-
istra vojnog i na~elnika
General{taba.

nastavi}e se

Na razja{njavanju ubistva Pavla Bulatovi}a,
pored Vojne slu`be bezbednosti, anga`ovano je
Tre}e odeljenje SUP Beograd. Slu`ba dr`avne
bezbednosti Srbije, Slu`ba dr`avne bezbednosti
Crne Gore i MUP Crne Gore odbili su bilo kakvo
anga`ovanje na ovom slu~aju. To je imalo veliki
uticaj da se ovaj slu~aj ne re{i, posebno ako se
ima u vidu da su obe te slu`be i MUP Crne Gore u
to vreme imali bliske kontakte sa kriminogenim
strukturama

Ubistvo gardista u kasarni u Top~ideru nije bilo samo tragedija za nji-
hove porodice, to je bila ogromna tragedija za ~itavu vojsku. I sramota za
vojsku, to tvrdim i dalje, jer ni danas slu~aj nije razre{en. Mi smo do
detalja ispitivali bilo kakvu potencijalnu ume{anost Ratka Mladi} i drugih
ha{kih optu`enika i utvrdili smo, to sam tvrdio tada i tvrdim i sada, da ta
tragedija nema apsolutno nikakve veze sa bilo kakvim ha{kim
optu`enikom
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Nemanja Vidi} je i zvani~no
podneo dokumentaciju
kojom se kandidovao na

izborima za predsednika
Fudbalskog saveza Srbije. Uprkos
velikim pritiscima na delegate saku-
pio je neophodnih pet potpisa, a
jedan od njih je i Mirko Poledica,
predsednik nezavisnog sindikata
profesionalnih fudbalera
“Nezavisnost“.

U razgovoru za Danas
Poledica ka`e da jo{ uvek nije poz-
nato ko su, osim njega, oni koji su
pru`ili Vidi}u podr{ku, ali da }e se
to uskoro saznati.

– Niko nema obavezu da
javno podr`ava nekog od kandida-
ta. ^ak ni ovi regioni koji su
podr`ali D`aji}a to nisu morali da
u~ine, ali su se udvrali svojim nal-
ogodavcima. Recimo, ovaj
@ivanovi} iz Zapadne Srbije je
oti{ao u Savez i slikao se sa [urba-
tovi}em, bez obzira na to {to se
potpisi predaju kandidatu, a ne u
FSS. Ne znam kako bih to nazvao
osim idiotskim postupkom.

To {to je Vidi} podneo
kandidaturu zna~i da je, uprkos
velikim pritiscima, sakupio dovo-
ljan broj potpisa.

– Ja sam jedan od potpis-
nika, ali ne znam ko su jo{ ~etvor-
ica. Mislim da to nije bio problem
za nekoga poput Nemanje Vidi}a,
uprkos svim pritiscima. Sad pred-
stoje izbori, za koje je va`no re}i
da je glasanje tajno, prvi put se ne
di`e ruka prilikom glasanja, ve} se

zaokru`i ime na listi}u i ubaci u
kutiju. To zna~i da ne}e mo}i da
kontroli{u kao {to su ~inili ranije.

Kako tuma~ite ovoliki
pritisak na ljude koji glasaju,

medijsku hajku, pisanje grafita na
Ubu…

– Takve stvari se de{avaju
u svim sferama dru{tva, pa zato ni
fudbal nije po{tedjen. Jedina razlika
je to da zbog svoje popularnosti
fudbal ima vi{e prostora u mediji-
ma. @ivimo u dr`avi u kojoj su
ljudi izuzetno izlo`eni pritiscima,
puno njih radi u nekim dru{tvenim

firmama i pla{e se za egzistenciju.
Ne de{ava se ni{ta {to

nismo o~ekivali. Ima puno
zloupotreba, ljudi se pozivaju na
neke vi{e politi~ke instance a zapra-

vo la`u. Na`alost, to je slika i pri-
lika na{eg dru{tva.

Postoji uticaj na delegate,
o ~emu govori i ono {to se de{avalo
u oktobru, kada su ljudi krenuli na
Izbornu skup{tinu pa ih je neko
zvao i rekao im da ne idu. Oni su
samo formalno delegati, a zapravo
nemaju svoje mi{ljenje, samo im se
ka`e za koga da glasaju i oni to

urade.
Ja sam razgovarao sa

velikim brojem delegata i oni mi
svi ka`u da bi podr`ali Nemanju
Vidi}a, ali ne smeju to da urade.
Opravdanje im je da `ivimo u
takvoj dr`avi, a ne vide da bi
pomogli svojoj dr`avi tako {to bi
izabrali boljeg kandidata, koji }e
Srbiji doneti puno dobrih stvari. Da
su slobodni izbori siguran sam da
bi Nemanja Vidi} dobio svih 85
glasova.

Da li ~injenica da je
glasanje tajno ipak mo`e da
donese neo~ekivan rezultat?

– Ja sam generalno opti-
mista, siguran sam da je Nemanja
Vidi} najbolji kandidat i da bi
dr`ava imala ozbiljan benefit od
njegovog izbora. Dragan D`aji} je
legenda jugoslovenskog i srpskog
fudbala, ali on ve} 15 godina ne
radi u fudbalu.

Razgovarao sam sa neko-
liko mojih kolega iz inostranstva,
biv{ih fudbalera – ljudi van Srbije
ne znaju ko je Dragan D`aji}, nikad
nisu ~uli za njega. Njegovo vreme
je odavno pro{lo, mladji od 50 god-
ina ne znaju ko je on. A za
Nemanju Vidi}a znaju svi, i oni
koji imaju deset i oni koji imaju 80
godina. Nemanja Vidi} je svetski
brend, a D`aji} jugoslovenski.
Pritom, pitanje je da li D`aji} mo`e
da nas reprezentuje u svetu, koje
jezike pri~a, kakve ima kontakte, da
li ima energiju za taj posao –
predsednik FSS mora da putuje, da

tra`i partnere, da razvija klubove,
infrastrukturu…

Klju~no pitanje je da li je
on sposoban da se bavi tim poslom.
Nije prirodno da ~ovek koji ima 86
godina radi taj posao. Pa nije
slu~ajno UEFA donela propis da
funkcioner ne mo`e da ima vi{e od
70 godina, nisu oni ludi. Kao {to
fudbaler ne mo`e da igra sa 45
godina.

Da li je mogu}e da je
njegova kandidatura zapravo
na~in da uskoro neko drugi
preuzme njegovo mesto?

– Pa svi znamo da je
D`aji} zapravo mamac kad zabacite
{tap u vodu. Ne kandiduje se zato
{to ho}e i zato {to ima neku ideju.
Znamo svi o ~emu se radi. On je,
na`alost, `rtveno jagnje. Njega je
abolirao predsednik dr`ave, ali ga
nikada nije abolirao narod i sad ima
istorijsku {ansu da ga abolira narod.
On treba da ka`e: “Ja to ne `elim,
Vidi} je moje dete, ovo su ljudi koji
mogu mnogo vi{e da urade nego
ja“. Sam }e da odlu~i da li }e oti}i
u legendu ili u zaborav. Ako se
bude povukao i podr`ao Vidi}a oti}i
}e u legendu, a ako bude pristao da
bude mamac na kraju {tapa oti}i }e
u zaborav. Pru`a mu se istorijska
{ansa da bude najve}i pobednik
ovih izbora ako se povu~e i najve}i
gubitnik ako pristane da bude para-
van iza kojeg }e drugi ljudi raditi
neke svoje poslove. Na njemu je da
odli~i – ka`e u razgovoru za Danas
Mirko Poledica. Izvor: Danas

„Dragana D`aji}a je abolirao predsednik dr`ave, ali ga nikada nije abolirao narod“: Mirko Poledica o izborima u FSS

Uprvom kolu Teniskog turnira u
Dubaiju Novak Djokovi} je posle
tri seta u triler me~u savladao

odli~nog ^eha, Toma{a Maha~a (6:3, 3:6,
7:6), pokazuju}i svoju vrhunsku vrednost u
izvanrednom tie break-u. U trci za svojom
6. titulom u Dubaiju, u prvom kolu je
nai{ao na otpornog protivnika, ali je uspeo
da potvrdi svoju veli~inu i autoritet ovom
zna~ajnom pobedom.

“Atmosfera na turniru je izuzetna,
ovo je jedan od mojih omiljenih turnira i
gradova u kojima igram tenis. Moram priz-
nati, Toma{ danas nije igrao tenis kao da
je 130. na svetu, igrao je odli~an tenis,
doveo me u mnogo pote{ko}a, ali uspeo
sam da pronadjem pravu igru i nadam se
da }u igrati sve bolje, kako turnir odmi~e“,
rekao je Novak na konferenciji za medije
posle me~a.

Tako je Djokovi} zapo~eo svoju

378. uzastopnu nedelju kao broj 1 u svetu,
novi rekord i u mu{kom i u `enskom
tenisu.

“Naravno da je to ne{to posebno
za mene, kao de~ak iz Srbije sanjao sam
dva sna – da pobedim na Vimbldonu i da
budem broj 1. Presre}an sam {to sam svoje
snove iz detinjstva ostvario nekoliko puta,
a verujem da ovako mogu da igram jo{
dugo. Istina je da kada postanete broj
jedan morate da postavite novi cilj, ali
sada sa 36 godina moram da se trudim da
brinem pre svega o svom zdravlju, i da
nastavim da igram na najboljem nivou, pa
ako rezultat toga budu novi realizovani cil-
jevi, bi}e dobro. Presre}an sam i zahvalan
svom timu“, dodao je Novak.

U drugom me~u Novak }e se sas-
tati sa Holandjaninom Talonom
Griksporom.

Nada Jovanovi} i Sa{a Josipovi}

Ogledalo na licu mesta  – Dubai Duty Free Tennis Championship

TRILER ZA PO^ETAK TURNIRA
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Razgovarala Marina Lu~i}

Srpska premijera filma “Ovuda }e
pro}i put“ autorke Nine Ognjanovi}
bi}e odr`ana u ponedeljak 27. febru-

ara u MTS dvorani u okviru glavnog
takmi~arskog programa 51. FEST-a.
Svetska premijera ostvarenja odr`ana je na
festivalu Slamdance u Sjedinjenim
Ameri~kim Dr`avama u januaru 2023, gde
je dobio nagradu publike i specijalno priz-
nanje `irija za najbolji igrani film.

Radnja filma sme{tena je u
odse~eno, zaboravljeno selo blizu kog }e
uskoro biti izgradjen auto-put. U selo, osim
auto-puta, sti`e i stranac. Me{tani, puni
nepoverenja i straha prema promeni koju
put donosi, sumnjaju da i stranac ima neke
veze sa tim i da skriva svoje prave namere.
Nekoliko nesporazuma i la`i je dovoljno da
netrpeljivost me{tana prema strancu pre-
raste u otvoreni sukob, a Jana, devojka iz
sela koja se zaljubila u stranca, shvata da
je ona jedina koja mo`e da ga spase od
opasnosti koja se nad njim nadvila.

Nina Ognjanovi} je diplomirala
2022. godine na Fakultetu dramskih umet-
nosti u Beogradu, na Katedri za filmsku i
televizijsku re`iju. Njeni kratki filmovi
“Novi televizor“ i “Pla~u“ prikazivani su na

mnogobrojnim festivalima {irom sveta i u
okviru prve sezone RTS-ove emisije “Rani
kadrovi“.

Radnja filma se de{ava u malom
i zaboravljenom mestu u Srbiji. Kako ste
do{li do sela u kome se snimao film?

Nekih godinu dana pre po~etka
snimanja krenuli smo u potragu za ideal-
nom lokacijom. Raspitali smo se, istra`ili i

napravili spisak sela koja bi potencijalno
mogla da budu zanimljiva, seli u kola i
krenuli redom. Mislim da je Topli Do, u
kome smo na kraju snimali, bilo drugo selo
koje smo obi{li.

[ta vam je bio najve}i izazov u
snimanju filma, a po ~emu }ete ga zau-
vek pamtiti?

Produkcijski, sigurno da je najve}i

izazov bio lokacija. U tom trenutku u selu
u kome smo snimali nije bilo interneta, a ni
dometa. A meni li~no najve}i izazov je bio
{to je ovo bio najdu`i film koji sam ikad
spremala i snimala. Sve {to sam ranije radi-
la na fakultetu nije bilo du`e od 15 minu-
ta. Mislim da je na snimanju bila dobra
atmosfera. Bila je mala ekipa, i upravo to
{to nije bilo signala doprinelo je da se
zbli`imo. I, naravno, nikad ne}u zaboraviti
dan kada smo morali da prekinemo sniman-
je, jer je odjednom po~ela oluja, oborila
drvo koje je oborilo dalekovod i ostavilo
celo selo, pa samim tim i nas, bez struje.

Pored mladih gluma~kih nada,
Jane Bjelice i Zlatana Vidovi}a, u filmu
se pojavljuju i velike filmske zvezde
(Svetozar Cvetkovi}, Eva Ras...). Kako je
izgledao rad sa njima, {ta ste nau~ili od
njih?

Dosta sam nau~ila o njihovom
odnosu prema poslu. Za po~etak, niko od
njih se nije pojavio sa stavom da je zvez-
da. Iako je ovo bio studentski projekat,
prema nama su se odnosili kao prema
ravnopravnim kolegama i mislim da to
dosta govori o ne~ijoj veli~ini. I meni su
pristupili sa dosta poverenja i strpljenja, i
pustili da ih vodim, iako mi je prvi put da
radim ovako ne{to. To mi je dosta zna~ilo.

OVUDA ]E PRO]I PUT

www.serbianmirror.com

Pred premijeru na FEST-u 2023... Nina Ognjanovi}
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OVAN
Posao: Mese~ni
horoskop za mart

2023. godine savetuje
da ne brzate sa dono{enjem
odluka o drasti~nim promenama.
Ve} neko vreme niste zadovoljni
finansijama, ali ovakva situacija
}e vladati sve do kraja meseca.
Strpite se i ne preduzimajte
korake zbog kojih kasnije
mo`ete da za`alite. Poslednja
nedelja marta donosi nove {anse
i prilike koje ne treba da pro-
pustite.

Ljubav: Mart je rez-
ervisan za romantiku kakvu nika-
da do sada niste iskusili! Mo`ete
da o~ekujete putovanje sa osobom
koju volite ili da na nekoj bli`oj
destinaciji upoznate zanimljivu
osobu. Spremni ste za novo poz-
nanstvo koje lako mo`e da pre-
raste u odnos na du`e staze?
Prepustite se i u`ivajte!

Zdravlje: Skloni ste
prehladama, horoskop vas savetu-
je da poja~ate unos vitamina.
Preventivni pregledi nikada nisu
naodmet, uradite krvnu sliku.

BIK
Posao: Po~etak mese-
ca po~inje turbulent-

no. Ne znate kako da
izadjete na kraj sa zadacima i
obavezama koji vas ~ekaju, pa je
tenzija i vi{e nego o~igledna. Ne
zaboravite da ni{ta ne morate da
uradite po svaku cenu sami,
oslonite se na dugogodi{njeg pri-
jatelja sa kojim saradjujete ili
bliskog kolegu. Tre}a nedelja
marta mo`e da donese nov~ane
dobitke, naro~ito ako se bavite
privatnim biznisom.

Ljubav: Emocije su
uzburkane zbog niza nepredvidj-
enih dogadjaja u porodici, ali
partner vam pru`a punu podr{ku.
Prija vam {to znate da u svakom
trenutku mo`ete da se oslonite na
njega, a to }e posebno biti
izra`eno ovog meseca. Vreme je
da se posvetite privatnom `ivotu,
mart }e za mnoge Bikove biti
prekretnica.

Zdravlje: ^uvajte se
povreda i padova. Horoskop vas
savetuje da uvedete fizi~ku
aktivnost, prija}e vam promena i
nova energija.

BLIZANCI
Posao: Mese~ni
horoskop za mart

2023. godine vam donosi mir, sta-
bilnost i zadovoljstvo. Sve ide
onako kako ste planirali, na vama

je da u`ivate u plodovima rada.
Ovo je savr{en mesec za renovi-
ranje stana ili re{avanje stam-
benog prostora, va`no je da se
dobro raspitate i proverite sve
informacije koje su vam potrebne.
Iznenadjuju}i dobitak novca
donosi veliko slavlje!

Ljubav: Turbulentno za
sve zauzete Blizance! Neke tajne
}e isplivati na povr{inu, a u
velikoj meri mogu da poremete
emotivni odnos. Horoskop vas
savetuje da novonastalu situaciju
ne posmatrate negativno, ve} kao
priliku da kona~no uzmete stvar u
svoje ruke. Otvorite sve karte i
saop{tite partneru svoje potrebe,
ose}anja i ambicije. Ovo mo`e da
bude prilika za nova vrata koja su
vam potrebna.

Zdravlje: Nesanica je
ne{to {to }e vas najverovatnije
pratiti ovog meseca. Optere}eni
ste mislima, zato je najbolje da
pronadjete vid relaksacije i pre
nego {to problem “stupi na
snagu“.

RAK
Posao: Ne ide sve
onako kako ste zamis-

lili. Va`no je da znate
da uspeh i o~ekivana zarada ne
mogu do}i preko no}i. Potrebno
je da budete istrajni i uporni, a
oseti}ete razliku ve} slede}eg
meseca. Ovo je period koji vas
testira, a strpljenje je klju~ uspe-
ha. Povedite ra~una o rasipanju
novcem, mogu}i su neplanirani
tro{kovi.

Ljubav: Tokom ovog
meseca, preko prijatelja je izvesna
nova ljubavna pri~a. Ne libite se
da pridjete osobi koja mo`e da
vam izgleda zanimljivo. Mo`da
ba{ to bude idealna prilika za
vezu. Ako ste zauzeti, ne bi tre-
balo da se previ{e optere}ujete
tra~evima. Neki ljudi iz va{eg
okru`enja nemaju dobre namere i
mo`ete da naprate sebi problem u
vezi ako ih slu{ate. Pratite svoj
ose}aj.

Zdravlje: Pripazite na
liniju, u drugoj polovini meseca je
mogu}e prejedanje.

LAV
Posao: Mart predvidja
lepe vesti. Mnogi

Lavovi }e ostvariti
`eljene ciljeve, kona~no shvatate
da vam se vra}a vi{estruko!
Napeti ste zbog varnica koje
vladaju izmedju kolega i vas, ali
horoskop savetuje da se klonite
toksi~nih ljudi. Mogu}a je raspra-

va sa nadredjenima oko neslaga-
nja ideja, ali ishod ide u va{u
korist. Ovo je mesec kada treba
da reagujete takti~ki, a ne
ishitreno.

Ljubav: Nije vam lako
da se odlu~ite sa kim ta~no `elite
da budete. Ako ste slobodni,
dvoumite se. Poku{ajte da
odaberete osobu koja vam je
sli~nija. Ako ste u vezi, zbog
previ{e posla mo`e da dodje do
zapostavljanja voljene osobe, pa i
rasprava. Organizujte se bolje i ne
be`ite od problema.

Zdravlje: Mogu} prob-
lem sa cirkulacijom. {etajte vi{e.

DEVICA
Posao: Okolina je
nervozna zbog toga

{to previ{e vodite
ra~una o svakom detalju. Analiza
mo`e da traje u nedogled, a
samim tim vam ote`ava dono{enje
odluke. U ovom mesecu vas
~ekaju nove ponude koje }e biti
prekretnica u va{oj karijeri.
O~ekuje vas lestvica vi{e, pa
ra~unajte na promenu pozicije.
Neke stvari postaju deo va{e
mo}i, ne zaboravite ko je bio uz
vas.

Ljubav: Mese~ni
horoskop za mart 2023. godine
vam predvidja zanimljiva
de{avanja na polju ljubavi.
Dopa{}e vam se zauzeta osoba iz
bliskog okru`enja. Taman kada
ste `eleli mir, usledio je haos.
Vodite ra~una {ta govorite u pov-
erenju, neke stvari ne}e ostati
samo izmedju vas. Ovo je situaci-
ja u kojoj }ete samo vi odlu~ivati.

Zdravlje: Ne dozvolite
da vas stres remeti svakodnevno.
Horoskop savetuje da uvedete
hobi koji }e vam skrenuti misli i
pru`iti novu energiju.

VAGA
Posao: Sve je idealno
na poslu. Priliv novca

je o~ekivan i vi ste jako
zadovoljni. Svaka saradnja koju
ste planirali }e se ostvariti jako
lako i to pod neo~ekivanim
uslovima. Ovaj mesec je odli~an
za vas, samo treba da izbegavate
stresne situacije i da ne tro{ite
previ{e novca.

Ljubav: Veoma ste
strastveni i potrebna vam je
pa`nja partnera. Ukoliko partner
ima neki problem ili vi, postavite
se prijateljski, da biste do{li do
re{enja. Ako ste slobodni, preko
prijatelja mo`ete da upoznate
neku novu osobu, a postoji

mogu}nost za to i preko interneta.
Zdravlje: Ima}ete vi{ak

energije u drugoj polovini meseca.
Odli~no se ose}ate.

[KORPIJA
Posao: Mart je
najsre}niji mesec za

{korpije! Slede promene
koje }e vam na po~etku delovati
te{ko, toliko da }ete sumnjati u
svoje sposobnosti i ve{tine. Ve}
druge nedelje shvatate da ste
uspeli i da ste ba{ ovakvu
promenu `eleli. Rutina se vra}a u
ono {to je nekada bila, a to vam
je bilo najvi{e potrebno. [korpije,
zasucite rukave i nastavite da
ni`ete uspehe!

Ljubav: Ni sami ne znate
{ta da mislite kada je ljubav u
pitanju. Razum ka`e jedno, a srce
drugo. Postavite prioritete i
poslu{ajte intuiciju, makar je va{a
uvek bila nepogre{iva. Dugo vam
se dopada jedna osoba, ali
dodatne komplikacije vas teraju
da se dvoumite da li da se
upu{tate u romansu.

Zdravlje: Ja~ajte imunitet
i brinite vi{e o svom izgledu.
Preporuka je da ve`bate.

STRELAC
Posao: Vredni ste,
niko ne mo`e ni{ta da

vam zameri. Fokusirajte
se na obaveze koje mogu da
izmaknu kontroli. Saradnici, ali i
nadredjeni mogu da primete
koliko se trudite. Prve tri nedelje
marta mogu da budu
problemati~ne. Pazite {ta potpisu-
jete i znajte da nije vreme za pre-
govore i dogovore.

Ljubav: Veoma ste
komunikativni i lako dolazite do
novih poznanstava. Ukoliko se
javljaju biv{e ljubavi, na to pot-
puno zaboravite jer se ni{ta
zna~ajno ne menja. Potrudite se
da u vezi poradite na komunikaci-
ji i kad vam nije do toga. Ne
mo`e neko da zna {ta vam smeta
ako ne izgovorite. Skloni ste kom-
promisu.

Zdravlje: Mogu}a je
glavobolja i problemi sa pri-
tiskom. Nemojte da se preforsirate
na poslu.

JARAC
Posao: Do 15. marta
vas o~ekuju finansijs-
ki problemi. Saradnja

sa prijateljima se pokazala kao
lo{a opcija, pa kona~no shvatate
za{to ka`u da ne treba me{ati
posao i prijateljstvo. Od sredine

meseca donosite drasti~ne odluke
koje }e potpuno promeniti tok
poslovanja, ne dozvolite da okoli-
na uti~e na vas. Mislite svojom
glavom.

Ljubav: Slobodni,
nemate ni volje ni energije za
neku drugu osobu. Najbolje je da
ovog meseca ne poku{avate brzo
da udjete u vezu, da se upoznajete
sa drugima, jer ste posve}eni
poslu. Ako ste u vezi, poku{ajte
da izbegnete raspravu sa voljenom
osobom jer joj ne poklanjate
dovoljno pa`nje. Poradite na
strasti.

Zdravlje: Bolovi u ledji-
ma, savet je da odvojite vreme sa
masa`e.

VODOLIJA
Posao: Mese~ni
horoskop za mart

2023. godine vam pred-
vidja mnogo rizika. Ne upu{tajte
se olako u sve {to vam se nudi.
Najbolje je da poslu{ate stariju
osobu suprotnog pola, dobro je
procenila situaciju. Krajem mese-
ca se de{avaju stvari koje idu u
va{u korist, pametno iskoristite
vi{ak novca.

Ljubav: Skloni ste
zaljubljivanju ovog meseca. Ne
propu{tajte dobru priliku, naro~ito
ako se dvoumite. Dve osobe vam
se dopadaju, ali je bolje da
odaberete komunikativniju. Zauzeti,
fokusirajte se na `elje voljene
osobe, budite otvoreni za promene.

Zdravlje: Mogu}i su
problemi sa zubima. Posetite
zubara, makar preventivno.

RIBE
Posao: Ribe, sija}ete
ovog meseca!

Ostvari}ete sve {to ste
zacrtali, i to mnogo lak{e nego {to
ste i sami mogli da o~ekujete.
Spremite se na slavlje, jer }e mart
biti mesec sa najve}om zaradom!
Odli~na priprema za predstoje}e
mesece, po~astite se lepom
kupovinom.

Ljubav: Nije vam lako da
ugodite voljenoj osobi jer niste sig-
urni {ta ona ta~no `eli. Trebalo bi
da otvoreno popri~ate o svemu {to
vas ti{ti, a ne da zadr`avate u sebi
nezadovoljstvo. Tako mo`ete da
pobolj{ate svoj odnos. Ako ste slo-
bodni, period je dobar za neku
tajnu vezu. Razmislite da li je ta
osoba sli~na vama ima ili je to
samo ne{to prolazno, da ne biste
gubili vreme.

Zdravlje: Zdravlje }e biti
odli~no, zra~ite energijom!

HOROSKOP  ZA  MART  2023.
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Nenad Cvetkovi}
1969. - 1999.

Mili moj sine,
Ni vreme, ni godine nisu ubla`ile bol za tobom. Bio si moja prva radost,
moja sre}a, moja uzdanica...
Tvoj mio pogled, tvoju iskrenost i tvoju ~istu du{u `ali}u dok sam `iva.
Ostala je bol i tuga, ostala je rana neprebolna, ostale su slike mili moj
sine. 
Zauvek nesre}na majka Koviqka, o~uh Mi}a, sestra Jasmina sa porodicom,
tetka Mirjana, brat od tetke Mi}a, mnogobrojna rodbina iz Vrwa~ke Bawe,
Floride, Kanade i ^ikaga. Kumovi i kom{ije.

Mom~ilo - Mike Petrovi}
Jun 15. 1948. - Mart 10. 2020.

Dragi tata,
Oti{ao si bez opro{taja. 

Tuga i praznina su ostali u du{i, a ja }u te zauvek
~uvati u mom srcu.

Tvoj sin Petar

TROGODI[WI POMEN

www.serbianmirror.com
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^AJ OD [IPKA NEIZOSTAVAN
U ZIMSKIM MESECIMA

[IPAK
[ipak ({ipurak), biljka

koja je poznata po svojoj lekovi-
tosti i primeni jo{ od davnina. Od
njega se prave marmalade,
d`emovi, sirupi soka, likeri, a
veoma je poznat i ~aj od {ipka.

Po{to je poznat kao obi-
lje vitamina C, {ipak tj. ~aj od
{ipka je jedan og glavnih asoci-
jacija kao napitak koji podi`e imu-
nitet, stoga je neizostavan u zim-
skim mesecima. Veoma prijatnog,
diskretno kiselkastog ukusa ovaj
napitak sadr`i tanine, vo}ne kise-
line, masno ulje u semenu, fla-
vanoide, karotin, vitamin E, K i
ve} pomeniti vitamin C.

Veoma je va`no i ista}i
da se C vitamin prilikom kuvanja
~aja {ipka ne gubi, kao {to je ~est
slu~aj kod ve}ine ~ajeva. Takodje,
treba napomenuti i zna~aj semen-
ki iz {ipka u kojima se nalazi
ve}ina svih ve} gore navedenih
minerala, vitamina i kiselina, dok
je oko 10 procenta masno}e ulja.

[to se ti~e nutritivnih
vrednosti ~aja od {ipka (suvog
{ipka) koli~ina belan~evina i masti
je mala, za razliku od sve`e
biljke. Ipak, najvi{e sadr`i ugljene
hidrate, dok saharoze ima u maloj
koli~ini. ^aj od {ipka nije poznat
kao alergen, jer ne sadr`i otrove u
sebi, a nuspojave se samo mogu
javiti ako se konzumira u preve-

likim koli~inama.
Kao {to smo ve}

pomenuli, ovaj napitak zbog svoje
bogate koli~ine vitamina C dobar je
za op{te zdravlje, jer ja~a imunitet,
kao i to da osve`ava i dobar je pro-

tiv iscrljenosti organizma i umora.
Veoma dobro uti~e i na

organe za varenje (na njihovu slu-
zoko`u) i za dijareju, a spre~ava
krvarenje i upalu desni. Takodje
dobar je kod prehlade i zaustav-
ljanja ka{lja, Preporuka je i da ga

dojilje piju, jer }e pove}enjem vit-
amina C u mleku povoljno uticati
na zdravlje i razvoj njihove bebe.

Vo}ne kiseline iz {ipka
dobro uti~u na pospe{ivanje
izbacivanja te~nosti iz organizma

(dakle, spre~ava zadr`avanje vode
u organizmu), pa je stoga dobar i
u borbi protiv infekcija i upala.

^aj od {ipka dobar je u
prevenciji upale bubrega i
mokra~nih puteva, kod nastanka
kamena i peska u bubregu, kod

bola i smetnje `eluca i stomaka,
le~i gastritis, ubla`uje reumu a i
protiv nervoze je odli~an.

Ovaj ~aj je uspe{an u
~i{}enju krvi i kod le~enja anemi-
je (malokrvnosti), a i sni`ava

holesteror u krvi. Takodje, zbog
niskog nivoa sadr`aja {e}era
pogodan je i za dijabeti~are. Po{to
je odli~an detoksikator organizma,
on podmladjuje. Ubrzavaju}i
metabolizam, smanjuje apetit,
pospe{uje mr{avljenje, a i reguli{e

hormone u organizmu.
P R I P R E M A

(SU[ENJE) [IPKA ZA
DOMA]I ^AJ

Preporuka je da se plod
{ipka bere kada ~vrst, sjajan,
zreo i dok je crven. Izbegavati
potamnele i smek{ane plodove.
Potom, te plodove su{iti cele ili
eventualno su{iti ih prerezane po
du`ini. U slu~aju da `elite da ih
prere`ete, njih treba o~istiti od
semenki, a potom dobro oprati i
samleti. Da biste odstranili
beli~aste dla~ice koje su oko
semenke, radite to sa rukavica-
ma, jer dla~ice mogu iziritirati
ko`u.

Osu{ene plodove {ipka
(~aj) ~uvati u hladnom, tamnom i
suvom mestu, u vre}icama od
prirodnog materija (lanene,
pamu~ne, itd.), da ne bi ovaj ~aj
izgubio na kvalitetu i svojoj
efikasnosti. Takodje, preporuka je
da se ~aj ~uva na ovakav na~in
maksimalno godinu dana.

PRIPREMA ^AJA I
KONZUMACIJA

Proklju~alom vodom pre-
liti osu{eni {ipak i ostaviti da
odstoji pet do deset minuta. Potom
procedite i ~aj mo`ete konzumirati.
Dozvoljeno je piti tri do ~etiri {olje
~aja na dan. Prepuruka je da to
bude u odnosu 1 ka{i~ica {ipka na
200 mililitara vode.

Ogledalo – 20 godina zajedni~kog poverenja.
^itajte nas online: www.serbianmirror.com

Usrpskim porodicama koje
su poreklom iz
Hercegovine, Krajine,

Crne Gore ali i sa Zlatibora, spre-
ma se ~uvena cicvara, obavezno
za Bo`i}. Na`alost, ovo jelo je
zadnjih decenija zapostavljeno,

bez razloga, jer je starinska cic-
vara ukusno i kalori~no jelo, ~ak
i zdravo ako u nju stavljate dobre
mle~ne namirnice i integralno
bra{no. Smatra se da je cicvara
jelo za doru~ak, ali ona mo`e da
se sprema i jede u svako doba
dana. Najstarije recepture su
zapisane jo{ u manastirskim
knjigama i u njima se cicvara
priprema od bra{na `itarica, pre
svega p{enice, ali i ra`i, je~ma,
ovsa… A od kada je kukuruz
“preplivao“ okean i po~eo da
osvaja evropske njive kukuruzno
bra{no je preuzelo ulogu glavnog

sastojka cicvare. Tu su jo{ mast,
ulje, maslac i kajmak kao
neophodne masno}e za dobru cic-
varu, a u novije vreme dodaju se
i jaja, povr}e, pavlaka i razne
vrste sireva. Uz starinsku cicvaru
se slu`i doma}e kiselo mleko i
praziluk. Mnogi svojataju ovo
jelo, a najglasniji su oni koji tvrde
da je cicvara nastala na Durmitoru
kao bo`i}na ~ast.

Recept:
1/2 kg sira – masni ili punomasni
sir, polutvrdi po mogu}stvu
2 dl vode

2 dl mleka
200 g kajmaka -
najbolje stari kajmak
kukuruzno brano po
potrebi – belo ili
`uto, so

Vodu i mleko stavite u
{erpu i zagrevajte. Sir izmrvite ili
isecite na listove i stavite u vrelo
mleko i vodu da se kuva. [to
masniji i stariji sir, kao {to su
ov~iji ili koziji, da}e vam bolji
ukus cicvare. Kada masa po~ne
da klju~a po~nite da sipate
bra{no neprekidno me{aju}i

masu. Me{ajte dok se masa ne
izjedna~i. Dodajte kajmak i nas-
tavite da me{ate oko 10 minuta,
sve dok vam testo ne postane
gumenasto od rastopljenog sira i
dok cicvara ne po~ne da pliva u
oslobodjenim masno}ama. Kada
se to desi, cicvara je gotova.
Nakon {to se u njoj ogledate na
Bo`i}, prelijte je kiselim mlekom
i slu`ite vru}e.

Kulinarstvo Maje Radovi}

Maja Radovi}

CCIICCVVAARRAA
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Sre}an ro|endan,
dug `ivot pun zdravlja
sre}e i radosti  
Aniti Kosti} Niketi}
`eli Slavica sa redakcijom.

Dragom Predragu 
Popovi}u - Popu

Sre}an rodjendan, 
puno zdravlja, sre}e i

radosti od srca su po`eleli
Mika i Slavica sa 

redakcijom .

Ja sam Milo{ [ajn.
Imam 58 god. Ja sam slepo lice,
i u penziji sam. Sa suprugom
Sne`anom, imamo sina Darija od
11 god. Sin je zavr{io 4. razred
osnovne {kole. Mi smo podstanari
ve} dugi niz godina, i jedva sas-
tavljamo kraj s krajem, s obzirom
da jedino ja imam redovna pri-
manja, penziju koja iznosi oko
200 evra. 

Od pre dva meseca je
sve krenulo po zlu, i pogor{alo
ve} lo{u situaciju. Sin nam se
razboleo, po~ele su stoma~ne
tegobe. Odveli smo ga kod lekara,
i hitno je zavr{io u bolnici.
Operisali su mu hitno pankreas.
Bilo je tu jo{ nekih lo{ih rezulta-
ta, tako da je preko 50 dana u
bolnici. I kao da to nije bilo
dovoljno, pre dve nedelje je
supruzi kod ku}e iznenada
pozlilo. Temperatura, malaksalost.
Hitna pomo} je prebacila u bol-
nicu, gde su je odmah priklju~ili
na infuziju, i respirator za disan-
je. Konstatovano je op{te te{ko
stanje, upala plu}nog krila. Imala
je vrlo slab imunitet, i posle 4 dana na aparatima, preminula je u 49. godini.

Sin jo{ ne zna da nema vi{e njegove majke. Nisam imao srca da mu ka`em,
dok je u bolnici. Sada me o~ekuje `ivot sa sinom, za koji uop{te ne znam kako }e
nadalje funkcionisati, pogotovo kada mu ka`em da mu je majka preminula. Znam da
moram da anga`ujem i pla}am neku `enu, koja }e dolaziti da nam obavlja svakod-
nevne poslove oko doma}instva, jer ja to nisam u stanju. Finansijski mi je to veliki
udar na skroman ku}ni bud`et, pa stoga molim sve ljude dobre volje za nov~anu
pomo}. Ko koliko mo`e, svaka pomo} nam je dobrodo{la. Veliko hvala svima na
pomo}i i na razumevanju na{e te{ke situacije.

Apel za pomo}

email grommilos64@gmail.com
viber whatcapp 00381637405418 
i mob telefon 00381631216221

www.serbianmirror.com
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Radovan Pejovi}

KOCKARI
Kockari raznih boja, starosti,

Lica ~as u radosti, ~as u bolu,

Prate skakut kocke, orbitu kuglice

Ruleta, pad karata po stolu.

Poslu{ni `etoni menjaju vlasnike,

Nose radost, strah, patnje,

Oni }e hladno oteti i ubiti

Ljubav, porodicu, imanje.

Kockari gube, dobijaju, opet gube,

Pobednik je jedino strast, vesnik bede,

Koja se podmuklo {unja kroz njih

Dok ih pod most ne odvede.

Ove kockare narod ne mari.

Al’ svetski kockari-silnici za `etone

Koriste na{e sudbine i nikad ne gube

Jer njihova strast je izum sotone.

^ikago, Februara 2023

Vedra
Za Ogledalo specijalno skandinavke radi Jovan Novakovi}

– Je li, odakle ti ta “{ljiva” ispod oka?
– Potukao sam se zbog jedne devojke!
– Stvarno?! A s kim?
– Sa `enom...

***
Ulazi plavu{a u apoteku:
– Dobar dan, imate li test za trudno}u?
– Imamo!

– A jesu li te{ka pitanja?
***

Sedi mali Perica ispred ku}e i gorko
pla~e.
– {ta je bilo, mali{a? – pita ga prolazni-
ca. – Za{to pla~e{?
– Buuu, tata zakucavao ekser za sliku, pa
se udario ~eki}em po prstima!

– Pa za{to ti pla~e{ ako se on udario?
– Buuu, prvo sam se smejao!

***
Bio mali Perica u de~joj sobi, sa svojom
mnogo mladjom sestricom. 
Odjednom, iz sobe se za~uje dreka, i
Perica izlazi na vrata:
– Mamaa, mamaa, seka me povukla za

kosu!
– Ne vi~i toliko, Perice! Seka je mala,
ona jo{ ne zna da to boli.
Perica se pokunjeno vrati u sobu. 
Posle nekog vremena, odande se opet ~uje
dreka. Malo potom, izlazi Perica:
– Mamaa, mamaa, sad zna!

***

VVIICCEEVVII - VVIICCEEVVII - VVIICCEEVVII - VVIICCEEVVII -VVIICCEEVVII - VVIICCEEVVII - VVIICCEEVVII - VVIICCEEVVII -  VVIICCEEVVII 
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